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BOF HERVAT OP ?6 FEBRUARIE 1986. 

LORD ELDOR~DO RIGHTEOUS~lliSS McCP~~~L, nag onder eed (Deur talk) 

Nlli"R. H.ANEKOM PL.-lAS OP R3KORD DAT BESK"t.JLDIGDES l.llRS. J.. 8 EN 17 

NCG STEEDS AP:I/ESIG IS. 

ONDERVRAGHJG I:ETJR Mrffi. HA:0.TEK0r!I ( vervolg) : Ons het gister 

ge:praat van die gevolge vir 'n geaffilieerde organisasie, die 

gevolge wat dit inhoud vir die organisasie as hy affilieer 

~et UDF. Een aspek daaroor nag. Was daar enige gevolge 

vir n geaffilieerde organisasie met betrekking tot :publikasies 

in :pamflette en ander literatuur? -- Daar was voorbereiding(lO) 

gemaak dat sekere lede van die geaffilieerdes na UDF toe moet 

gaan vir o:pleiding in die o:psig van die literatuur en pam­

flette, hoe daarmee gewerk word. 

HCF : Is di t nou hoe jy 'n :pamflet opstel of hoe jy 'n pamflet 

vers:prei? Dit gaan oar die skrywery. 

Mlffi. HANEKOM Ons sal terugkom o:p hierdie opleiding. Wat 

van die verskaffing van publikasies en :pamflette? Wieoou dit 

verskaf? -- UDF het gehelp met die maak daarvan en die lede 

van die komitee sou dit dan versprei het. 

HCF As jy se help, beteken dit help met die opstel van (20) 

die dokument of beteken dit die duplisering van die dokumente? 

-- Wat gebeur het, is, ek, die persoon wat dit wil he, sal dit 

opstel en vir hulle se hoe dit geskryf moet word en dan hoe 

dit moet lees. Daarna sal hulle dit dan gaan maak soos ek 

dit versoek het. 

MNR. HANEKOM : Sal hulle net een voorbeeld maak en moet u dit 

dan self dupliseer of maak hulle al die pamflette wat u benodig, 

die hoeveelheid? -- Hulle maak genoeg van 'iiat ek nodig het. 

HOF En wie versprei dit dan? Kom dit weer terug na die 

organisasie wat dit self versprei? -- Dit word teruggegee (30) 

aan my organisasie en dan sal my organisasie dit versprei. 

. . . I M:NR. HANEKOM 
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JYINR • EAl1EKOM Ons is steeds besig met die besprekings in 

die komi teevergaderings. ~vas daar op 'n stadium bespreek oar 

'n vergadering wat 'LJDF gereEH het in Port Eli·zabeth? -- Ja, di t 

is so. 

1,vanneer min of meer was die vergadering beplan? -- Ek 

kan nie presies onthou wanneer dit was nie, maar as ek reg 

onthou was dit in die begin van die jaar 1984. 

En wat is in u komiteevergaderings daaroor bespreek? -­

Wat ons moes gedoen het met betrekking tot daardie vergadering 

in ons komiteevergadering was om voorbereidings te maak vir(lO) 

'n persoon wat ons dan daar gaan verteenwoordig. 

Het u organisasie ui t u eie ui t beslui t om 'n persoon te 

stuur of is u versoek om 'n verteenwoordiger te stuur? -- Ons 

was versoek om 'n verteenwoordiger te stuur: 

HOF Die vergadering is dan 'n vergadering van die UDF Oos-

Kaap of is di t 'n vergadering van die UDF 1andswyd? -- ULF lands­

wyd . 

.MNR. HANEKOM : Wie het versoek dat u 'n afgevaardigde moet 

stuur~ -- UDF het dit versoek. 

En het u vereniging iemand afgevaardig? -- Ja, ons (20) 

het. 

Wie was dit? -- Bavumile Vilakazi. 

Beskuldigde nr. 10. Net hy of nag iemand? -- 1tlat amptelik 

die re~ling was was dat hy alleen sou gaan, maar toe hy ~veggaan 

het hy met ene Johnny Motete gegaan. 

Wat ook 'n komi teelid was van die organisasie? -- Ja. 

Het beskuldigde nr. 10 teruggerapporteer nadat hy die ver­

gadering bygewoon het? -- Ja, hy het. 

Wat het hy gerapporteer? Sy verslag aan ons was dat die 

vergadering wat daar gehou was aangaande die referendum (30) 

aangaande die verkiesing met betrekking tot die Kleur1inge en 

··· I Indi~rs 
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Indi~rs, was dat daar nie ~ volledige besluit geneem was daar 

nie. Om daardie rede was dit versoek dat die geaffilieerdes 

van ulJF sal meet voortgaan daarmee en sien 'l'latter beslui t hulle 

as geaffilieerdes kan neem. Na hulle dit gedoen het, sal hulle 

di t dan aan UI,F meet oordra wat se beslui t hulle geneem het 

daaroor. 

Het u vereniging so 'n beslui t geneem? -- Ja. 

Ons, sal 'n bietjie later daarby terugkom. 'n Ander aspek 

wat bespreek is in die komiteevergadering was die ~wessie van 

die ledetal van VCA, hoe om dit te verhoog? -- Ja, dit is (10) 

so. 

En watter metodes is op besluit om dit te verwesenlik? 

Die maniere of prosedure wat ens gevolg het om dit te doen 

was om vergaderings te hou in die huise, met die cog daarop 

om mense daar bymekaar te kry en hierdie dinge met hulle te 

bespreek. 
. 

Watter dinge? -- Met die cog om meer lede te kry of te 

werf vir die VCA. 

Afgesien van huisvergaderings, watter ander metodes? 

Die volgende metode was oak daar op besluit. Dit was (20) 

monster vergaderings wat gehou moes word. Dan sou ens daar 

bespreek het wat gedoen meet word oar die lede wat meet aan-

sluit of gewerf meet word. Nag 'n ding, ens het besluit dat 

indien moontlik sa~ ens publikasies uitstuur om die mense 

daarvan bewus te laat word. 

Waarvan wou u die mense bewus laat word?-- Die publikasies 

was met die cog daarop om die mense bewus te laat word omtrent 

wat gedoen word en wat gedoen word en wat gebeur. 

Het die VCA sulke publikasies uitgestuur? -- Nee, dit was 

voor ens by daardie punt gekom het. Dit was die beginpunt (30) 

om dit te doen. 

···I Is 
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Is daar ook in die komiteevergadering besprekings gevoer 

oor fondse, hoe die vereniging fondse sou bekom? -- Omdat ons 

besef het dat ons nie geld het nie, het ons 'n beslui t geneem 

dat elkeen van die lede iets moet bydra. Daarna sou ons om 

hulp gaan vra het van mense wat besighede van hulle eie het. 

Ons het eintlik ook daaraan gedink dat ons ·:r-hemde moet he 

vir VCA wat dan verkoop sal word. Ons het toe ook in gedagte 

gehad dat ons publikasies sal moet maak wat dan verkoop moet 

word om ge·ld in t e vorder. Deur verkoop van publikasies van 

ander organisasies met die oog daarop om kommissie daaruit (10) 

te kry. 

Het die vereniging publikasies toe verkoop? -- By elke 

vergadering wat gehou was, was daar publikasies wat verkoop 

word. 

Is di t die publikasies waarna u gister venvys het "Speak, 

·working Progress" en dies meer? -- .7a. 

Hoe sou die VCA voordeel trek uit die verkoop van ander 

organisasies se publikasies? 

HOF : Hulle kry kommissie. 

Ml-1R. ILUJEKOM Was daar besprekings gevoer oor 'n embleem (20) 

vir die VCA? Ja, dit is so. 

lt.fat het u in daardie verband bespreek? -- Ons wou 'n 

embleem gehad het om te gebruik op die "letter-heads" en 

T-hemde. Daar is van hulle wat ek self gedoen het. Dit wil 

s~ die rowwe werk van die embleem. Ongelukkig was hulle toe 

nie aanvaar nie. Dit is die rowwe werk wat ek gedoen het, 

want ek het daaraan gedink om ''Vaal Civic Association"te skryf 

"In Gothic." 

1tlie was nie tevrede met u voorstelle nie? -- My hand­

langer, Esau Raditsela, was toe die persoon wat nie tevrede(30) 

was met die manier waarop ek dit op rowwe skets geplaas het 

•o• / nie 
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nie, want hy wou iets gehad het in die lyne, byvoorbeeld waar 

di t "attractive 11 is. Byvoorbeeld soos die embleem van 1JDF of 

dat dit twee hande moet h@ of twee hande wat mekaar vat. Met 

die gevolg dat daardie bespreking ui tgestel was tot 'n latere 

datum. 

Daar is toe nooi t 'n embleem aanvaar in hierdie tyd nie. 

Is dit reg? -- In die tyd wat ek teenwoordig was, was dit 

nooit gedoen nie. 

Dit handel dan die komiteebesprekings af. U het gister 

getuig dat u een van die u~F algemene raadsvergaderings (10) 

bygewoon het. Ek wil na daardie vergadering toe kom. -- Ja, 

dit is so. 

Wanneer was hierdie vergadering? -- Ek kan nie die presiese 

datums onthou nie, maar wat ek wel kan s@, dit was aan die 

begin van die jaar 1984 om en by Februarie. 

HOF : Waar is die vergadering gehou? -- Dit was te Khotso House 

gehou, bekend as General Council. 

r®ffi. HANEKOM : Dit is in Johannesburg? -- Ja. 

Het u alleen die VCA verteenwoordig of nog iemand anders? 

Ons was twee persone gewees, naamlik ekself en Esau (20) 

Raditsela. 

Moes u by die vergadering 'n bywoningsregister teken? -­

Ja, dit is so. 

Ek wil aan u 'n boek toon waar di t vir my lyk u handtekening 

voorkom. Ek het n potloodkruisie daar gemaak. Sal u net daarna 

kyk, asseblief? Ek sal hierdie in.handig as 'n nuwe bewysstuk, 

dit sal weez BEWYSSTUK AAS(l). 

M~ffi. BIZOS STEL VOOR DAT DIE BEWYSSTL~E IN NUMERIESE VOLGORDE 

I~GEHANDIG WORD. 

M~~. HANEKOM Ek het geen beswaar nie. Ons kan dit dan (30) 

BEWYSSTUK 26 maak. Blaai net een bladsy terug, dan kyk jy 

... I of 
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of jy Esau se handtekening ook daar eien? -- Ek kan dit nie 

sien hierso nie. 

Op die volgende bladsy? Sien u dit daar? -- Ja. 

HCF U eie handtekening is daar en Esau s'n is daar? -- Ja. 

Is daar 'n opskrif bo die lys, 'n datum van die vergadering 

of iets van die aard? -- Ja, hier staan geskryf "General 

Council 25 February 1984". i·laar ek nou Radi tsela se naam kry 

is 14 April. 

Mr..r. Hanekom, neem die boek terug en kyk of u 'n handteke­

ning van Raditsela kry onder hierdie datum, sodat ons nie (10) 

'n verw arring kry ni e . 

M1ffi. F~NEKOM Ongelukkig het ons in 'n verwarring ingeloop. 

Die handtekening wat ek in gedagte gehad het, lyk vir my was 

~ vorige vergadering. 

HCF : Ek is 'n bietjie verbaas. Daar hoef tog nie op hierdie 

stadium, nadat ek op 9 September gevra het dat die partye 

bymekaar kom en 'n ooreenkoms aangaan oor fei te wat nie in geskil 

is nie, ~ geskil te wees oor wie op watter vergadering was nie, 

as daar 'n byw oningsregister is. Waarom moet ek nou sit en 

luister na getuienis soos hierdie? Is dit gevra van die (20) 

verdediging om te erken dat Esau Raditsela op 14 April by so 

'n vergadering was en dat hierdie getuie op 25 Februarie 1984 

op so 'n vergadering was? Hoekom moet 'n mens die lang pad loop 

by wyse van 'n byvJoningsregister wat 'n bewysstuk moet wees as 

'n mens 'n erkenning oor so iets kan kry? 

MNR, K~NEKCM : Hierdie bewysstuk word nou gebruik op hierdie 

stadium, maar hy gaan later in die verhoor vir 'n ander doel 

heeltemal meer ter sprake kom. 

HOF : Eersteklas, u handig dit in, maar is daar al ooit gepoog 

om te vra van die verdediging erken julle dat hierdie man o~(30) 

daardie vergadering was e~ daardie man op daardie vergadering? 

... I MNR. HANEKOM 
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M~ffi. HArillKOM Dit sal gedoen word. 

HOF Ons is nou al hoeveel maande, vanaf 9 September af al 

aan die gang en is dit nog nie gedoen nie? Ons gaan baie ver­

gaderings h~. Hier is byvoorbeeld vergaderings teen mnr. Lekota 

beweer, ek dink lyste vol. Is daar al ooi t 'n ooreenkoms aange­

gaan oor wie op die vergaderings was? Afgesien van wat hy 

gese het, maar is die vraag ooit gestel aan die verdediging 

erken julle dat hy op die vergadering was? 

MNR. HANEKOM : Ek dink daardie spesifieke punt is nog nie 

opgeklaar nie. (10) 

HOF : U weet, ek hou nou aan karring in hierdie saak, elke drie 

dae ongeveer om te weet waarop ooreengekom is en waarop nie 

en ek word elke keer gese nee, wag 'n biet jie, ons wil alles 

gelyk op ooreenkom. Intussen weet ek nie tot watter mate ek 

hierdie getuienis maar moet laat loop of watter getuienis is 

gemee.11saak of watter getuienis voor die Hof behoort te kom nie. 

Intussen moet ek net hier eenvoudig sit en luister na getuie­

nis wat waarskynlik gemeensaak is en ek is nie bereid om dit 

baie lank meer te verduur nie. Ek wil weet waarna gaan ons 

in hierdie saak. (20) 

MR CHASKP_LSON : MY Lord, I think I should tell Your Lordship 

that we of our own initiative are actually going through 

documents to consider what admissions v.1e can make without 

having been asked to do so. We have gone a long way through 

the indictment already in relation to meetings and minutes and 

opinions, but if My Learned Friend, before he calls a witness, 

were to say to us will you make admissions in regard to atten­

dances and certain meetings and things like that. We would 

obviously deal with that in good time and give the answer. 

CCURT When will I have clarity as to what subjects are (30) 

dealt with in the admissions and what admissions will be made 

. . . I so 
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so that I can cut this evidence short, if possible? 

TvJR Cffil_SY .... A~SON Can we tell You:r Lordship on Monday? I do 

not think we will necessarily have time. We perhaps ca~ 

meet on Friday afternoon andgLve Your Lordship an answer. I 

can tell Your Lordship in very general terms now, but I thi~~ 

it will be better if we sat down .•. (Court intervenes) 

COURT : Let us agree then that on Monday morning I will have 

a full report on what is to be admitted and what is still in 

dispute so that I can see which way this evidence is leading. 

MR CHASKALSON I do not think we would be able to give (10) 

Your Lordship detailed information. There are about 500 pages 

of averments which we are going through slowly and marking 

off what we admit and what we deny. 

CO'l:JRT But in the meantime I have got to listen to evidence 

which may well be irrelevant should there be an admission, 

or unnecessary, not necessarily irrelevant. 

MR CHASKP-LSON : If we were informed that we intend to call 

a witness to establish the following points are there any of 

these that you want to admit, we can give an answer imme-

diately ad hoc on a small thing like that. (20) 

liQE Yes, thank you. Gaan voort, mnr. Hanekom. Ons kom 

nou terug na die datum van die vergadering. Die algemene raad 

se vergadering. Daar is 'n handtekening van uself onder die 

datum 25 Februarie 1984. Daar is nie 'n handtekening van Esau 

Raditsela onder daardie datum nie. Is dit korrek? -- Dit is 

korrek. 

MNR. HANEKOM Het u as afgevaardigde van VCA op hierdie ver-

gadering 'n skriftelike verslag ingedien by die vergadering? 

Ja, dit is so. 

Ek wil aan u 'n verslag toon, dit is BEWYSSTf,JK 0(3). (30) 

HOF Ek dink u moet eers die oorspronklike aan die getuie 

... I toon 
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to on. 

IviNR. HANEKOM Die datum bo aan hierdie dokument is 14/1/84. 

Kan u onthou of u hierdie verslag gedateer 14/l/84 op hierdie 

algemene raadsvergadering van UtF ingehandig het wat u byge­

woon het? -- Hierdie bewysstuk voor my is gemerk 0(3) en die 

ander blaai is gemerk 0(4). Die verslag wat ek gedoen het 

is die wat o~ 0(4) verskyn, nie op 0(3) nie. Wat ek bedoel is, 

die verslae is albei deur my gedoen, maar wat betrekking het 

op hierdie vergadering wat ons van praat, is die wat ons op 

BEWYSSTUK 0(4) verskyn. (10) 

Ons vergeet dan vir 'n oomblik van BEWYSSTUK 0 ( 3) en ons 

praat net eers van 0(4). U het dit ingehandig by die alge­

mene raadsvergadering? -- Ja, dit is so. 

Die opskrif is "Mandate on the Coloured and Indian Referen­

dum"? -- Ja. 

Is dit die verslag van die VCA wat u na verwys het u moes 

opstel nadat beskuldigde nr. 10 teruggerapporteer het van die 

Port Elizabeth vergadering af? -- Dit is so. 

Net so twee aspekte in die verslag. Die eerste paragraaf 

se "The VCA advocates a total boycott for the following (20) 

reasons. This is imposed upon the people by an undemocratic 

and illegitimate government." Na watter regering verwys u daar? 

Dit is die regering van hierdie land. 

Dan in paragraaf 4 "The very referendum will be processed 

by members of the 'system'". Wat bedoel u met die ui tdrukking? 

Daarby bedoel ek dat die referendum is ook nog maar onder 

die beheer van dieselfde goewerment. 

Ons sal later terugkom na BEWYSSTUK 0(3). Het u afgesien 

van hierdie verslag, die mandaat , 'n ander verslag van VCA 

ingehandig by hierdie vergadering of was dit net hierdie (30) 

een oor die mandaat? -- Ja, daar is. 

. .. I Ek 
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Ek wil net aan u 'n ander dokum.ent wys. Di t is BE'\ilriS­

STUL T(l9). Kyk net na die oorspronklike. Ek verwys na die 

handgeskrewe dokument van T(l9). Is dit hierdie verslag? -­

Dit is die verslag, ja. 

HOF Wie het die verslag opgestel? -- Ek het dit opgestel. 

Mlffi. HAlillKOM : Is dit ook u handtekening wat onder aan die 

verslag verskyn? -- Ja, dit is my handtekening, en die van 

die sekretaris, Johnny Motete. 

In hierdie tipe verslae wat u ingehandig het by die alge­

mene raadsvergadering van UDF, oor watter onderwerpe moes (10) 

u verslag doen, u as geaffilieerde organisasie? -- Dit is ver­

slae oor wat alreeds gedoen was en wat alreeds besig was om 

gedoen te word deur ons as 'n organisasie geaffilieer aan UDF. 

As u kyk na paragraaf 4 van die verslag, dit is die tweede 

bladsy. Daar s~ u "The VCA invited the Evaton Ratepayers' 

Association to a meeting as an affiliate of UDF to discuss 

on our local demand for the million signature campaign." Kan u 

dit net aan die Hof meer toelig? Wat bedoel u met "our local 

demand for·- the million signature campaign"? Daar was 'n 

kampanje gewees van die "rrillion signature" wat die UDF se (20) 

kampanje was. Ons as geaffilieerdes van UDF het ons vorms 

geneem om hierdie handtekeninge te bekom. Daarop het ons 

die Eva ton Ratepayers' Association genooi omdat hulle ook 'n 

geaffilieerde is van UDF om bymekaar te kom om die "efforts" 

bymekaar te kry. 

1t[at se "efforts"? Wat bedoel u daarby? -- Dat ons byme­

kaar moet kom en besluite neem oor hoe ons dit gaan doen om 

hierdie handtekeninge te bekom. 

Dan in paragraaf 6 van die verslag s~ u "There is a com­

plaint about the UDF not responding properly to invitations."(30) 

-- Dit is so, ja. 

I Kan 
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Kan u net daarop uitbrei, wat was die klagte eintlik? 

Die klagte was daaroor, as ons die vergadering hou, sou 

ons hierdie lid laat weet het en daarmee ve~~ag ons dat UDF 

iemand sal stuur na hierdie vergadering. Dit het gebeur soos 

dit genoem word in daardie selfde paragraaf op die 19de. 

Niemand van UDF het die vergadering bygewoon nie. Die klagte 

was dat as hulle sien dat hulle dit nie kan maak om dit by te 

woon nie, moet hulle ons vroegtydig of betyds laat weet. 

Terwyl u melding gemaak het van die 11 million signature 

campaign", u het ook gister daarvan getuig, wil ek aan u (10) 

BEWYSSTUK AL(34) toon. U het die oorspronklike vorm voor u? -­

Ja. 

Herken u die vorm? -- Ja. 

Is dit die vorms wat gebruik is om die handtekeninge te 

bekom? -- Dit is die vorms. 

U sien daar is net een handtekening op S.J. Mokoena met 

'n adres. Ken u so 'n persoon? -- Nee, ek ken nie die per soon 

nie. 

Om dan terug te keer na die vergadering self. Wie van 

die UI·F se beamptes was op die vergadering teenwoordig? Kan(20) 

u onthou? 

HOF : Dit is nou die vergadering van die algemene raad op 

25 Februarie 1984? 

MNR. HANEKOM Soos die Hof behaag. My Geleerde Vriende s~ 

hulle het nie beswaar daarteen nie. Dit is gemeensaak dat 

die voorsitter by die vergadering was beskuldigde nr. 21. --

Dit is so. 

En dan ander beamptes van UDF was ene mr~. Shabangu, 

Curtis Nkondo, die sekretaris van UDF op daardie stadium, 

Mohammed Valli en Frank Chikane. 

HOF Beteken dit dat dit die totaliteit van die lede op 

I d" • • • ; 1. e 
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die vergadering of noem u net 'n :paar van die bestuurslede? 

Tll:ffi. HAJ:TEKOM : Nee, dit was net die bestuurslede. Ek wou 

dit juis o:pklaar. Dit was die enigste bestuur van UDF wat aan 

u bekend was? -- Ja, dit is so. 

Kan u 'n skatting IV"aag van hoeveel organisasies, geaffilieerde 

organisasies verteenwoordig was? -- Ek is nie seker nie. Ek 

skat dit ongeveer dertig organisasies wat geaffilieer is wat 

verteenwoordig was. 

Afgesien van die verslae wat u ingehandig het, het u ook 

'n ander toes:praak in die vergadering gelewer of nie? -- Ek (10) 

het 'n baie kort toes:praak daar gelewe:r. 

Vlaaroor het u ge:praat? -- Di t was 'n kort toes:praak wat 

gehandel het oor die besluit van die Vaal Civic Association 

"It :proposes a total boycott of the election of Indians and 

Coloureds." 

Dit sluit dan die vergadering af. Watter van die VCA 
. 

se komiteelede het die meeste van hierdie algemene raadsver-

gaderings van UDF bygewoon? 

HOF : Net 'n oomblik. Hoe het die onderwer:p u in die Vaal Drie­

hoek geraak? -- As geaffilieerdes van die UBF was ons versoek(20) 

om ons gevoelens oor hierdie aangeleentheid bekend te maak. 

As gevolg waarvan ons toe 'n vergadering van die "interim 

commi ttee 11 gehou het waar hierdie beslui t toe geneem 111as, soos 

dit in die verslag gege~ is. 

M11li. HANEKOM Ek het vir u gevra watter van die VCA komitee-

lede het die meeste van die uvF se algemene raadsvergaderings 

bygewoon? -- Dit het gewissel. Daar was altyd gekies net 

voor hierdie vergadering wie sal moet gaan. Byvoorbeeld Esau 

het dit bygewoon, Thabiso het dit bygewoon en Mike Kgaka het 

dit ook bygewoon. (30) 

Thabiso is beskuldigde nr. 22. In verband met 
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opleidingskLITsusse wat aangebied was deur UDF. Was u bewus 

van 'n opleidingskursus wat UJJF gere~:n het wat moes plaasvind 

te Daleside? Dit is aan die begin van 1984? -- Ja, ek het 

kennis daarvan gedra. 

Wat het u geweet daarvan? -- My v.We-voorsitter, Esau 

Radi tsela, het vir my daarvan kom s@ dat so 'n seminaar gehou 

sal word te Daleside. 

Waaroor het die seminaar gehandel? -- Hy het ges~ dit is 

'n seminaar omtrent "leadership". 

"Leadership" in 'n spesifieke sfeer of nie? -- Nee. Al(lO) 

wat hy gese het is dat die seminaar wat gehou gaan word, aan­

gaande die "leadership" is. 

Het hy ges~ wie die seminaar sou aanbied? -- Hy het ges~ 

dit is georganiseer deur UDF. 

Het u vir enige mense na die seminaar gestuur? -- Nie 

ekself nie. Wat ek sal se is, ek het nie geweet wanneer presies 

die seminaar was nie. Met die gevolg is dat ek eers later 

verneem het dat die mense alreeds daar was. Dit wil se hulle 

het alreeds die seminaar bygewoon. 

Was dit lede van u vereniging, van Vaal Civic Associa-(20) 

tion? -- Ja. 

Wie van die vereniging was daar? -- Wat ek onthou is dat 

hy vir my gese het dat hy en Sam Matlole die seminaar bygewoon 

het. Wie almal nog by was, kan ek nie meer onthou nie. 

Sam Matlole is beskuldigde nr. 17? -- Dit is so. 

Dan by 'n ander geleentheid, is di t reg, het u enige 

kennisgewing gekry oor 'n opleidingskursus in die druk en opstel 

van pamflette? -- Ja. 

Wat sou die kursus behels, wie het dit aangebied en wanneer 

was dit? -- Dit sou oor die opleiding gegaan het van druk- (30) 

werk van pamflette en die persone wat daaroor voorbereidings 
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gedoen het, was UDF en MARS. 

MARS, dit staan vir Media and Research Services? -- Ja, 

dit is reg. 

HOF Is MARS deel van UDF of is dit heeltemal iets anders 

as UDF? -- Ek kan nie met sekerheid se wat die posisie is nie. 

1111R. HA.I:TEKOM : Het u vir enige mense gestuur na die kursus? 

-- Ja. Ons het ooreengekom oor twee persone wat dit moes 

bygewoon het, naamlik Bavumile Vilakazi. 

Beskuldigde nr. 10. -- En Thembekile Sahluko. 

Het hulle dit inderdaad byge1-Joon? -- Ja, hulle het. (10) 

Het hulle na die kursus terugrapporteer? -- Dit kan wees. 

Ek dra geen kennis daarvan nie. Die rede daarvoor is dat ek 

in daardie tydperk nie vergaderings bygewoon het vir 'n sekere 

tyd nie. Dit is verskil1ende vergaderi~~s, natuur1ik. 

Is die posisie dat u op 'n stadium onaktief geraak het in 

die vereniging? -- Dit is so. 

Op watter stadium het dit gebeur? -- Dit kan wees die 

begin van Maart of gedurende Maartmaand 1984. 

Het u steeds voorsitter geb1y van VCA of nie meer nie? 

HCF Kan ek net dit vra. Het u onaktief gebly of was u (20) 

vir 'n maand onaktief en het toe weer aktief geraak? -- Van 

daardie tyd af het ek onaktief geraak. 

M}ffi. HAI:TEKOM : Wat was die rede daarvoor? Die rede is dat 

gedurende die tyd:perk wat ek 'n voorsi tter was van VCA, ter­

se1fdertyd was ek in diens as 'n onderwyser te Vanderbi j1park. 

Op 20 Februarie is ek toe afgedank van my werk. Met die gevolg 

dat ek sedertdien probeer werk kry het en gekyk het of ek by 

'n ander plek in diens geneem kan word. 

Is di t die enigste rede of was daar ook 'n bykomende rede 

hoek om u onaktief begin raak het? -- 'n Bykomende rede was ( 30) 

dat ek en my assistent het nie goed oor die weg gekom in 

... I hierdie 
Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017



K97.49 - 1571 - Me CAMEL 

hierdie verband nie. 

Verays u nou na Esau Raditse1a? -- Ja. 

Wat was die moei1ikheid tussen u? -- Die eerste ding is 

dit wat ek gister va~ melding gemaak het, dat ons verskil het 

op hierdie punt. Ek het aan hom voorgeste1 "Kyk, aangesien 

die raads1ede die mense is wat veroorsaak dat ons so baie 

probleme het, is ons verplig om hulle uit te daag, dat ens 

met hulle hieroor kan praat." Nog 'n ding was, die meeste van 

die tyd as ek met hom praat het hy die woord baie gebruik, dat 

hy is 'n man wat "action" wil he. Ek het myself gebind aan ( 10) 

hierdie ding dat ons met mekaar moet praat. 

Het hy uitgebrei op wat se aksie hy wil h~? -- Hy het nie 

uitgebrei nie. Hy het ook nie verduidelik wat hy daaromtrent 

bedoe1 nie, maar wat hy wel ges~ het is dat ek is stadig. 

Het u uit die gesprekke met hom verstaan wat hy bedoel? 

Ja, hier en daar het ek so 'n biet jie verstaan wat hy daarby 

bedoel het. 

Wat het u verstaan? -- Soos ek s~ ek het ges~ "Kyk, my 

gevoel is dat ons met mekaar moet praat." Hy was nie daarvoor 

te vinde nie. Hy het nie sy goedkeuring daaraan verleen (20) 

nie. Tweed ens, elke keer wat ons 'n vergadering hou, kry ons 

nog klagtes van die gemeenskap en daar word niks gedoen daar­

omtrent nie, omrede ons nie die mense genader het, dit wil s~ 

die raadslede, om die mense se probleme het hulle te gaan 

bespreek nie. 

Het u die spesifieke probleem, dat u klagtes van die 

mense kry en dit dan nie verder neem nie, met Esau bespreek? 

-- Ja, ek het. 

HOF: As u praat van "action", dit beteken handeling neem 

ek aan. Watter soort handeling? -- Hy het nie aan my ver- (30) 

duidelik wat hy daarby bedoel nie, maar hy was, sal ek s~, 
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geneig om daardie woord te gebruik elke keer as hy praat. 

MNR. HArlliKOM : Het u hierdie spesifieke probleem wat ek aan 

u genoem het, met Esau bespreek? -- Ja, ek het. 

En wat was sy kommentaar daarop? -- Sy kommentaar daarop 

was dat as ons hierdie mense gaan nader, dit is die raadslede, 

sal dit beteken dat ons hulle aanvaar en ons gee hulle 

"credibility". 

Nadat u nou nie meer aktief was in die vereniging nie, 

wie het toe in effek die vereniging gedryf? 

fEl: Soos 'n donkie? (10) 

M11R. HANEKOM 'n Beter woord sal seker wees bestuur. -- Ek 

vermoed hy is die persoon wat dan voortgegaan het, want hy 

was my handlanger. 

Het di t net 'n vermoede gebly of het u bevestiging daarvan 

ontvang? -- Nee, ek is nie in staat om te s~ dat ek dit wel 

so vasgestel het dat hy nou oorgeneem het nie. 

Terwyl ons met Esau Radi tsela besig is, is daar net 'n paar 

ander aspekte wat ek vir u wil vra oor hom. Aan die begin 

van u samesyn van begin 1983 af tot hier aan die begin 1984 

het u dikwels besoek afgel~ by Esau se huis. Is dit reg? (20) 

Ja, ons het mekaar geken lank voor daardie tydperk. 

Wat het u by geleentheid aangetref in Esau se huis as u 

om en by 19h00 in die aand daar was? -- Meeste van die tyd het 

hy geluister na Radio Freedom. 

Weet u wat is Radio Freedom? -- Ja, ek weet. 

Wat is di t? -- Di t is 'n radio-ui tsendingstasie van Lusaka 

en die meeste van hulle se nuus is oor die ANC of het betrekking 

op die ANC. 

Het u self ook geluister na uitsendings van Radio Freedom? 

Ja, dit is so. (30) 

Het u geweet op watter f~ekwensie om dit op te vang? 

I 1<'k • • • J..;J 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017



K97. 56 - 1573 - McCAMEL 

Ek het nie geweet 1vatter frekwensie di t was nie, maar di t 

gebeur partykeer as 'n mens 'n radio aansi t, dan kry jy net 'n 

stasie wat besig is met 'n ui tsending en dan weet jy nie eers 

watter stasie dit is nie. 

Het u die frekwensies bekom op 'n stadium? -- Ja, ek het 

hulle gehad na Esau dit vir my neergeskryf het. 

Terwyl Esau geluister het na die uitsendings, het hy 

kommentaar gelewer op die uitsendings of nie?-- Ja, hy het. 

Wat se tipe kommentaar? 

M1ffi. CHASKALSON MAAK BESWAP~ TEEN HOORS~GETUIENIS. (10) 

COuhT : Are we not interested to see what persons are in 

charge of the VCA and where their sympathies lie? When we 

start interpreting the resolutions they took at the VCA and 

the point of view they held at the general meetings? 

MR CHASKALSON Perhaps we would better hear what the answer 

is. I am not sure, without knowing what the answer is, whe~her 

the statement is admissible or is not admissible. 

MJ':1R. HANEKOM : Gaan voort, asseblief? -- Di t was 'n kwessie 

van luister na die nuus wat daar ges~ word en dan kommentaar 

daaromtrent te lewer oor wat ges~ is in die uitsending. (20) 

Byvoorbeeld deur te s~ daar is 'n voortgang (die woord gebruik 

deur die getuie is dubbelsinnig in die sin dat daar 'n voortgang 

is van die Al"'JC of daar is 'n goeie vordering van die ANC as 

gevolg van hierdie verklaring uit die uitsending). 

Kan u miskien 'n Engelse woord gebruik om te verduidelik 

wat u wil s@? -- It was actually general comments from the 

broadcast and that they report progress, they report their 

achievements. 

Die vraag is, wat was Esau se kommentaar dan daarop? -­

His comments were generally an acceptance of the broadcast.(30) 

Was u en Esau alleen in sy huis wanneer die uitsendings 
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gehoor was of nie? -- Dit het afgehang van wie ek saam met 

hom in daardie huis kry. Meeste van die tyd was hy natuurlik 

saam met sy vrou. 

Dorcas? -- Ja. 

Was daar ooit geleenthede dat ander komiteelede behalwe 

u en Esau self daar teenwoordig was as die uitsendings gehoor 

was? -- Di t sal ek nie kan s~ nie, want di t was nie 'n kwessie 

wat eintlik die komi tee geraak het nie. Di t is 'n kt'lessie van 

daar is ek by die man en die radio is aangesit en ons luister 

na die ding. (10) 

Is daar oar Radio Freedom liedjies gesing? -- Ja. 

Is dit liedjies wat u ge~ien het? -- Ja, daar is van die 

Freedom songs wat 'n mens gewoonlik hoar by die vergaderings. 

Het u van daardie Freedom songs inderdaad by vergaderings 

gehoor? Ja, ek het. 

By watter vergadering? -- Ek kan nie 'n spesifieke vergade­

ring noem nie, want dit is maar die gewoonte dat daar by ver­

gaderings gesing word. 

Is daar byvoorbeeld gesing by die vyf openbare vergade-

rings van VCA wat u gister oar getuig het? -- Daar word gesing,(20 

soos ek alreeds ges~ het, di t is 'n gewoonte dat daar gesing 

word. 

Kan u dit net opklaar. u s~ daar word gesing by die ver­

gaderings. Dit is nou nie duidelik nie. Wat word gesing by 

die vergaderings? -- Die liedere bekend as Freedom Songs word 

daar gesing. 

HOF : Wat u oak oar die radio gehoor het, by Radio Freedom? 

-- Dit is so, ja. 

MNR, HANEKOM : Dan n ander aspek van Esau. Het u soms in die 

tyd wat u hom geken het vanaf begin 1983 tot begin 1984 (30) 

saam met hom in sy motor gery? -- Ja, dit is so • 
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Het hy by geleentheid in sy motor ~ kasset of kassette 

gespeel? Ja, dit is so. 

Waaroor het dit gehandel? -- Hy het kassette daar gespeel 

van aldie soorte, .maar daar was 'n spesifieke een wat ens na 

geluister het, van 'n toespraak van Oliver Tambo, die presi­

dent van die ANC. 

Het u net na een so 'n kasset geluister by Esau of was 

daar meerderes van bulle? -- Dit is net een. 

Kan u onthou in bre~ trekke waaroor die toespraak van 

mnr. Oliver T.ambo gegaan het? -- Ek sal nie alles kan (10) 

onthou wat in daardie kasset vervat is nie, dit wil s~ in die 

toespraak, alhoewel ek kan onthou dat hy melding gemaak het 

van mevrou Mahlangu wat gekies was as "Woman of the Year". 

EQl Wie is mev. Mahlangu? -- Dit is die moeder van ene 

Solomon Mahlangu. 

Mlffi. HANEKOM : Wie is Solomon Mahlangu? -- Solomon Mahlangu 

is 'n jong mannetjie van Pretoria wat ter dood veroordeel was 

in die verlede. 

Waarvoor? -- Vir sy betrokkenheid in 'n terroriste-klagte. 

Is daar neg iets wat u onthou uit die toespraak of is (20) 

dit al? -- Nee, dit is al. Verder was daar net liedere wat 

gesing was. 

Wat se liedere? -- Soos ek alreeds gese bet, Freedom songs. 

Het u die kasset net by een geleentheid gehoor by Esau 

of by meer as een geleentheid? -- As my geheue my nie in die 

steek laat nie, was dit op twee geleenthede. 

By die twee geleenthede was dit u en Esau alleen in sy 

motor of was daar oak passasiers? -- Die een keer was dit net 

ek en Esau en die ander keer was dit ek, Esau en Edith Lethlake. 

Het u in die week van 27 tot 31 Augustus 1984, in daardie(30 

week bewus geword van 'n vergadering wat te Small Farms in die 
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Katolieke Kerk gehou was op 26 Augustus 1984? -- Ja, ek het 

daarvan gelees in die koerant. 

HCF : Is dit nou voor of na die vergadering wat u daarvan 

bewus geword het? -- Dit is voor die vergadering. 

M1m" HA~Uf£0M Het u ook van iemand anders gehoor van die ver-

gadering daarna? -- Ja, ek het gehoor te~Nyl daarvan gepraat 

was, "from general talks". 

Het u gehoor wat besluit was op die vergadering? -- Ek 

kan nie meer onthou of dit besluit was in hierdie betrokke ver­

gadering waarvan ek nou praat, aldan nie, maar •.• (Hof (10) 

kom tussenbei) 

HOF Hoe is di t ter sake wat hy gehoor het op 'n vergadering 

wat hy nie bygewoon het nie? 

M}ffi. HANEKOM : Ek het gedink dit kan ter sake word vir die 

volgende aspek, maar ek sal di t dan op 'n ander manier hanteer. 

Ek gaan nie voort met die vraag nie. 

Het u weer besoek van Esau ontvang op 1 September 1984, 

'n Saterdag? -- Ja, di t is so. 

Wat het hy u toe meegedeel?-- Hy het vir my kom s~ van n 
vergadering wat op die lste, die Sondag, gehou sal word •• (20) 

(Hof kom tussenbei) 

HCF : Die Saterdag of die Sondag? 

r~m. HA~mKOM : Die Saterdag was die lste? -- Die 2de. 

Die Sondag? -- Die Sondag, wat dan gehou sou word by die 

Rooms-Katolieke Kerk te Small Farms. Hy het toe vir my kom s~ 

die vergadering was die voorbereiding vir die marsjering op 3 

September. 

Het hy vir u ges@ wie die vergadering van die 2de gere~l 

het? -- Ja, hy het aan my gese dit word georganiseer deur die 

Civic Association. 

Watter Civic Association? -- Vaal Civic Association • 

... I Het 
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Het Esau u gevra om die vergadering van 3 September by 

te woon? -- Dit is so, ja. 

Wat was u houding? -- Daar was sekere punte waar ek en hy 

nie ooreengekom het nie, waar ons verskil het. In die eerste 

plek oor die vorige vergadering \vat hy geroep het en hy het 

my nie daarvan kom s~ nie. Ek het geen kennis daarvan gedra 

nie. Nag 'n ding, op twee geleenthede was my naam in die koe­

rante gewees dat eJ:r; daar 'n hoofspreker gaan wees van 'n vergade­

ring, terwyl ek en hy nag nie ontmoet het en dit bespreek het 

nie. Ek het toe gevind dat hierdie vergadering waarvoor hy(lO) 

my nooi om by te woon, is alreeds voorberei. Daar is sekere 

voorbereidings alreeds gedoen en die stappe wat alreeds geneem 

was aangaande hierdie vergadering. Sekere dinge wat die ver­

gaderings se gedeeltes gevorm het waarop hulle alreeds besluit 

het, waarvan ek nie geweet het nie. EA wou dit nie aanvaar 

het nie en ek het di t 'n biet jie moeilik gevind vir myself om 

betrokke te raak by die hele aangeleentheid. Byvoorbeeld, 

hulle het alreeds voorbereidings getref vir 'n marsjering van 

die 3de, 'n ding wat ek geen kennis van gedra het nie. Toe 

ons daaroor gepraat het en dit bespreek het, ek en hy, het (20) 

ek nie saamgestem nie. Ek was teen daardie gedagte in die 

sin dat ek geweet het as di t 'n marsjering is met duisende 

mense wat marsjeer in die straat, sal die moontlikheid kom dat 

ons die polisie mag raakloop ~n dan gaan daar moeilikheid kom. 

Om daardie rede kon ek en hy nie ooreenkom omtrent hierdie 

vergadering nie. 

Hoe het hy sy standpunt dat die optog moes plaasvind ver­

dedig? Wat het hy ges~? -- Hy het ges~ "it will be a peaceful 

march." Toe het hy verder ges~ hy voorsien geen moeilikheid 

wat as gevolg daarvan kan uitbreek nie. 

Toe u vir hom s~ u stem nie daarmee saam nie, u het 'n 

••• / ander 
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ander sienswyse daaroor, wat was sy reaksie? -- Daar was niks 

anders wat hy kon gedoen het nie, want dit was alreeds so 

gere~:n. 

Het hy by daardie geleentheid, hierdie gesprek wat u en 

hy gevoer het, iets ges~ oor raadslede? -- Ja. Hy het ges~ 

die optog wat hy van praat wat hulle alreeds gere~l het -

hulle moet die raadslede sowel as die administrasieraad gaan 

ontmoet te Houtkop. Na aar~eiding waarvan ek toe vir hom gevra 

het "Het julle die mense laat weet dat hulle daar moet wees?" 

Daar was hierdie woord wat mense gewoonlik gebruik het deur (10) 

te s~ Gabashwe. Dit is een var- die woorde wat hy gebruik het. 

Op daardie stadium daar het ~Y hierdie betrokke woord gebruik. 

Ek sal nie kan s~ in watter opsig of wat die bedoeling presies 

was van daardie woord toe hy dit daar gebruik het op daardie 

stadium nie. 

Kan u vir die Hof in Engels s~ wat die woord beteken? -­

"Let them die." 

Na wie het hy verwys? Ten opsigte van wie? -- Dit is 

terwyl ons gepraat het van die raadslede. 

Het u hom uitgevra oor die aspek of nie? -- In ons (20) 

gesprek daar het hy ges~ as hierdie mense nie bereid is om die 

werk te bedank of om die mense daar te ontmoet nie, sal hulle 

maar moet toesien wat gaan gebeur, waarvoor hulle sal moet 

staan, sender om te verduidelik wat dan gedoen sal word oor 

wat en wie. 

Het Esau op daardie geleentheid iets ges~ oor deelname 

van studente aan die optog? -- Ja, hy het vir my gese hierdie 

dag sal die skoolkinders ook nie skool toe gaan nie. Selfs 

mense sal nie werk toe gaan nie. Die mense sal bymekaar moet 

kom om hierdie optog by te woon. (30) 

Die vraag is eintlik, het hy vir u iets ges~ oor die 
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deelname aan die optog self? -- Ja, dat die studente ook teen­

woordig gaan wees in die optog. 

HOF : Is dit nou die skoliere of studente? 

Mlffi. HA~mKOM Ek sal dit opklaar. Het hy ges~ watter studente? 

-- J.ITee • 

.H.QE Onderskei u tussen "scholars" en "students 11 ? Ja. 

Wat het hy bedoel? -- In hierdie sin het hy gepraat van 

die skoliere wat nie skool toe sal gaan nie, maar die optog 

sal bywoon. 

}llffi. K~NEKOM Het hy in daardie verband verwys na enige (10) 

organisasie of nie? 'n Organisasie wat te doene gehad het 

met die skoliere was die CCSAS gewees. Hy het toe verder ges~ 

dat hulle is nou gereed van hulle kant af. Dit is die COSAS 

se kant. 

Het hy daarop uitgebrei of nie?-- J.ITee. 

Het u toe die vergadering van 2 September 1984 bygewoon 

of nie? -- J.ITee, ek het dit nie bygewoon nie. 

Was u op 3 September, die Maandagoggend, by u woning in 

Evaton? -- Ja, ek was. 

Vertel asseblief vir die Hof wat het u waargeneem daar-(20) 

die dag van 3 September? Wat het gebeur? 

was ek tuis gewees, dit was 3 September. 

Die Maandagm8re 

Omtrent tussen 09h00 

en lOhOO daardie m8re is ek toe omtrent drie strate weg van 

my woning af na my neef toe wat daar woonagtig is, naamlik 

Michael Ntuli. Ek het daar vir omtrent twee ure vertoef. 

Terr11yl ek daar was, het daar 'n hele klomp mense opgekom, 

waarvan die meerderheid jong mense was. 

As u s~ opgekom, van waar en waarheen? -- Along the main 

road from west to east. 

Is dit die hoofstraat van Evaton?-- In Adams Road, die (30) 

hoofstraat van Evaton. Daar naby is daar 'n biersaal, waar 

•.. / hulle 
Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017



K98.04 - 1580 - McCAMEL 

hulle met klippe bestook het en toe verby is. Die mense het 

verder opgegaan. Ek kon nie verder sien wat verder gebeur 

het na hierdie biersaal nie. Ek het gesien die mense staan 

in die nabyheid van 'n biblioteek. Hulle is toe verby in die 

rigting van een van die raadslede se woning, naamlik Dutch 

Liphoko. Daarna is ek weg en is terug na my woning toe. 

Was dit net een groep wat u deurgaanssien beweeg het of 
. 

het die groep aangegroei soos die optog gevorder het? 

liQ.E Ons het nog nie behoor van 'n optog nie. Ons het gehoor 

van 'n groep mense. 'n Groep mense is nie 'n optog nie. Jy (10) 

moenie woorde in die getuie se mond 1~ nie. Vra hom of dit 

'n optog was, dan weet ons of dit 'n optog was. 

MNR. HANEKOM U s~ mense het aangekom? Hoe sou u dit 

beskryf, die mense wat aangekom het? -- Di t was 'n hele klomp 

mense wat in die straat gehardloop het. 

Het hulle 1n groep gevorm of het hulle rond en bont gehard­

loop? -- Nee, hulle het orals daar rond en bont gehardloop, 

nie in 'n groep nie. 

U is toe na u eie huis toe terug. Is dit reg? -- Ja, 

ek is terug na my woning toe. Met my aar~oms daar - ek en (20) 

Liphoko woon in dieselfde straat, dit is die raadslid Liphoko -

terwyl ek tuis was, was daar 'n groot geraas gewees in die 

rigting van waar Liphoko woon in hierdie straat. 'n Rukkie 

na die geraas begin het, was daar skote afgevuur, as gevolg 

waarvan ek toe besluit het om in die kerkgebou in te gaan 

wat baie hoog is. "It is in fact three storeys high." 

GETUIE STAAN AF. 

HOF VERDAAG. HOF HERVAT. 

LORD ELDORADO RIGHTEOUSNESS McCAMEL, nog onder eed 

liQE : Gaan u vir ons inlig, mnr. Hanekom, presies waar die(30) 

kerk staan? 

. • . / ONDERVRAGING 
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ONDERVRAGING DEtJR MNR. HANEKOM ( vervolg) Net voordat ons 

voortgaan met u getuienis wil ek aan u 'n kaart toon van Evaton. 

Hier is twee punte uitgemerk op die kaart wat ek aan u gaan 

toon. 10 en ll. 

tlQ1: : 1Natter kaart toon u? Een wat ons nog nie het nie? 

M1m. HANEKOM : Een wat u nog nie het nie. Op een wat u het 

maar waarop daar nog nie punte aangeteken is nie. 

liQl : As u die getuie gaan laat getuig oor 'n lugfoto - di t 

is nie 'n kaart nie, di t is 'n lugfoto - dan r,vil ons 'n amptelike 

lugfoto h~ en dit sal myne wees waar ons die punte aanteken(lO) 

waaroor hy getuig, dat daar nie weer 'n verwarring later kan 

kom as ons die punte gaan verander nie. So, as u die getuie 

wil laat getuig oor 'n lugfoto, kan u myne gebruik, dan kan 

hy daarop 'n kruisie trek en dan kan ons di t later 'n nommer gee 

en op rekord stel, maar ons moenie verwarring kry nie. 

MNR. HANEKOM Die twee punte waaroor ek hom gaan laat getuig 

is waar sy eie kerk is en waar Liphoko se huis was. Ek het 

dit met My Geleerde Vriende bespreek. Hulle s~ hulle erken 

dit. Dit is op·ons kaart aangedui. Op ons foto. Kan ek net 

vra dat u dit op u foto aandui. (20) 

HQE U kan dit maar op my foto aandui. 

MR BIZOS If we may assist. There is no dispute about these 

two points. 

COURT : What numbers are they going to have eventually, 

because we might as well gave them the same number. 

MR BIZOS 10 and 11. 

CCURT : What is 10 going to be and what is 11 going to be? 

Mlffi. HANEKOM : 10 Sal wees die getuie se woning en,kerk en 

11 is raadslid Liphoko se woning en ook sy besigheid. Dit is 

o~ dieselfde perseel. (30) 

~ : Laat die foto gegee word aan die getuie, dat hy net daarna 

... I kyk 
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kyk. Nr. 10 is u huis en kerk en nr. 11 is Liphoko se huis en 

besigheid. Is dit korrek? Ja, dit is so. 

IJINR. Hft.NEKOM : Di t is dan op die foto BE"TYSSTD'K AAR(1). 

U het 1aas getuig dat u in die ho~ kerkgebou van u ingegaan 

het? -- Ja. 

Wat het u van daar waargeneem? -- Ek het baie mense gesien 

in die nabyheid van Liphoko se p1ek. As gevo1g van die dis-

tansie wat ek was, was ek nie in staat om presies te sien wat 

daar gebeur het nie. 

Kon u enige af1eiding maak van wat besig was om daar (10) 

te gebeur? Het u iets gesien wat u 'n af1eiding 1aat maak het 

wat besig was om te gebeur? -- Ek het net die beweging van 

persone daar gesien. Wat daar aar-gegaan het, kon ek nie sien 

nie. 

Het u enige rook gesien? -- Nee,ek het geen rook gesien 

nie. 

TerrtJy1 u in u kerk was, het u 'n besoek ontvang van 'n 

:persoon? Ja, dit is so. 

Wie was dit? -- Mnr. Tom Manthata in die gese1skap van 

nog 'n persoon, 'n vreemde1ing. (20) 

Beskuldigde nr. 16. 1flas di t t erwy1 u nog gekyk het wat 

aan die gang was by Liphoko se huis? -- Ja, dit is so. 

Wat het beskuldigde nr. 16 u meegedee1? -- Met sy aankoms 

by my het hy ges~ dat hulle oor die radio gehoor het dat daar 

iets gebeur het in daardie omgewing, as gevolg waarvan biskop 

Tutu hom toe gestuur het om te kom sien wat gebeur het, wat is 

aan die gang. 

Het daar 'n verdere gesprek tussen u plaasgevind? Ja. 

Ek het aan hom verduide1ik wat ek gesien het. Na dit is hy 

toe w eg • ( 30 ) 

Het u verduide1ik wat u daardie dag, die dag van 3 September 

I • • • 1 waargeneem 
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waargeneem het? -- Ja, dit is so. 

Hoe lank het hy by u vertoef omtrent? -- Dit was nie 

lank wat hy daar vertoef het nie. Ek skat dit ongeveer tien 

minute. 

Watter tyd van die dag was dit? -- Ek sal nie presies kan 

s~ hoe laat dit was nie, maar dit was vroeg in die middag 

gewees. 

Het u die res van daardie dag, Maandag 3 September, by u 

woning deurgebring? -- Ja, dit is so. 

Die volgende dag; Dinsdag, 4 September 1984, het u op (10) 

die middag besoek ontvang van Esau Raditsela?-- Ja. 

Wat het hy vir u kom s~? -- Hy het vir my kom s~ dat eer­

waarde Frank Chikane ons graag wil sien. 

Bedoelende wie, as hy s~ hy wil julle sien? -- Die lede 

van die VCA het hy bedoel. 

HOF Van die VCA se komitee of die hele VCA? -- Die komitee. 

M1~o HANEKOM Het u toe saam met Esau vertrek? -- Ja, ek het. 

Wie was almal in u geselskap? -- Ek, Esau Raditsela, 

Sam Matlole. 

Beskuldigde nr. 17. --Edith Lethlake en Johannes (20) 

Sithole. 

Was hy n komiteelid van VCA? -- Nee. 

Waarom het Sithole saamgegaan? -- Ek weet nie, want toe 

hulle by my opgedaag het, was hy alreeds in hulle geselskap 

gewees. 

Waarheen het u groep toe gegaan? -- Ons is na Johannesburg 

toe, Khotso House. 

Wie het u daar gesien? -- Ons het eers ene mev. Sophie 

Mazibuko gesien. 

Wie is sy? -- Sy is van die Dependence Conference van (30) 

die SACC. 

. .. I Die 
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Die Suid-Afrikaanse Raad van Kerke. -- Tesame met mnr. Tom 

Manthata. 

Beskuldigde nr. 16. -- Sowel as biskop Desmond Tutu. 

Wat het daar gebeur? -- Dit was net om hulle in te lig 

oor wat gebeur het daar in die Vaal. 

Wie het vir u gevra om ingelig,te word?-- Biskop Tutu 

wou graag geweet het wat gebeur het. 

En wie het vir biskop Tutu ingelig oor die gebeure? -­

Ons wat daar was het hom toe ingelig oor wat daar plaasgevind 

het. (10) 

Wie het gepraat? -- Ek het gepraat byvoorbeeld. Raditsela 

het ook gepraat. 

Het biskop Tutu enige versoeke gerig of u enige opdragte 

gegee? -- Biskop Tutu wou van ons geweet het wat ons gevoel 

is as hy 'n vergadering kan re~n tussen ons en dr. Koornhof, 

sodat ons met hom kon praat, veral oor hierdie huurgelde wat 

verhoog word, want dit was eintlik die hoofrede wat die begin 

van al hierdie gebeure was, waarop ons toe op daardie stadium 

besluit het dat dit nie sal uitwerk op hierdie stadium nie, 

omdat ons nie geweet het wat allessal gebeur of wat die (20) 

einde van die hele ding sal wees nie, want dit was nog deurme­

kaar gewees in die Vaal. 

Kan u nog onthou, die dele wat Esau Raditsela verslag 

gedoen het oor die gebeure aan die biskop in die Vaal, wat 

die inhoud van sy verslag was? -- Ek kan nie spesifiek onthou 

wat hy ges~ het nie. Al wat ek kan s~ is dat oor die algemeen 

was daar 'n verslag gedoen aan hom oor wat gebeur het daar. 

Kan u in hooftrekke s~ wat die verslag behels het, wat 

u afvaardiging se verslag behels het? -- Soos ek alreeds ges~ 

het ons het oor die gebeure gepraat te Vaal Driehoek. (30) 

Byvoorbeeld, daar is mense wat beseer is, daar is mense wat 
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oorlede is, daar is mense wat in hegtenis geneem is. 

Het u as afvaardiging van die Vaal Civic Association 

ges~ wat u dink die oorsaak was van die gebeure? -- Ek het · 

alreeds gese dat die oorsaak hiervan was as gevolg van die 

klagtes deur die gemeenskap oor die handelirge van die raads-

lede. Hulle, die raadslede is die oorsaak en die manier 

waarop hulle die mense behandel, was ook eintlik een van die 

oorsake. 

Is u groep van Vaal Civic Association van Khotso House 

af na 'n ander kantoor toe? -- Ja, ons is na die kantoor (10) 

van eerr.vaarde Frank Chikane te Braamfontein. 

Het u daar samesprekings gevoer? -- Ja, dit is so. 

Met wie? -- Eerwaarde Frank Chikane was teenwoordig, 

Mathison Morobe, Saloojee. Daar was nog ander persone ook 

teenwoordig, maar ek kan nie onthou wie hulle was nie. Die 

lede van die UDF van die Indi~rs. 

Is dit die mense wat u s~ u weet nie wie was hulle nie? 

Ja, dit is so. 

Waaroor het die bespreking daar gegaan? -- Dit was ook 

om hulle in te lig aangaande die gebeure te Vaal Driehoek. (20) 

Wat nog? -- Ons het ook daar gepraat oor die hulp wat 

die mense kan ontvang van die organisasie van Health Workers 

en die nodige hulp aangaande prokureurs. 

Wat se organisasie is die Health Workers? Het u geweet? 

Nee, ek het nie geweet nie. 

Wat se tipe hulp is bespreek wat hulle verleen? -- Die 

moeilikheid wat ons daar gehad het, was dat die meeste van 

die mense bang was om na die Sebokeng se hospitaal toe te gaan, 

want die polisie het hulle daar by die hospitaal loop haal, 

as gevolg waarvan ons toe beslui t het ons moet 'n ander ui t- ( 30) 

weg kry om mense te help. Dit is die mense wat nie hospitaal 
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toe kan gaan nie. 

Is daar besluit dat die Health Workers sou mediese dienste 

verskaf? -- Dit is so. 

En wat is bespreek in verband met hulp van prokureurs? 

Dit was besluit dat as daar mense is wat hulp nodig het 

aangaande prokureurs, sal ons die name en adresse van die per­

sene kry en dan later daardie persone ve~NYS na die volgende 

persone: Ismail Ayob enjof Priscilla Jana. 

Wat was nog bespreek by die byeenkoms? -- Wat ons nog 

daar bespreek het was dat die meeste van die skade gerig (10) 

was op die persele van die Indi~rs, byvoorbeeld hulle winkels 

en wonings, as gevolg waarvan ons dit toe nodig geag het om 

n vergadering te hou met die besigheidsmanne van die Indi~rs 

om dit te bespreek, om hulle te oorreed dat dit nie eintlik 

op hulle gemik was nie, maar dit was per abuis dat dit nou 

op hulle afgekom het. 

Is daar nog 'n onderwerp aangeroer? -- Ons het toe verder 

besluit dat dit nodig gaan wees dat ons nie moet los dat die 

mense nie weet wat gebeur nie. Dit was toe nodig gevind dat 

daar 'n pamflet gemaak moet word, wat dan die volgende moet ( 20) 

bevat "It must show our sympathy to those who lost relatives 

and property." Di t moet verder in hierdie pamflet genoem 

word dat dit nie beteken dat ons gaan ophou met die eise wat 

ons wou gehad het wat tot hierdie ding gelei het met die raad 

nie, byvoorbeeld die vermindering van huurgelde en dat die 

raadslede moet bedank. 

Is daar daar en dan 'n plakkaat saamgestel? 

HOF 'n Pamflet? 

:M:NR. HANEKOM : Ek sal die getuie vra. Is daar 'n pamflet of 

'n plakkaat saamgestel? ;..._ 'n Pamflet. (30) 

Is daar een saamgestel? -- Dit was oorgelaat in die hande 

••. /van 
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van Sam Matlo1e. 

Besku1digde nr. 17. --En Edith Lethlake as persone wat 

dan daarna sal kyk om dit op te stel, want ek en Esau Radit­

sela het hulle toe daar agtergelaat in die vertrek en na 'n 

ander een·toe gegaan, ook in die nabyheid om met die nuus of 

die koerantmense van London te gaan praat. 

HOF: Van oorsee? -- Ja. 

MNR. HANEKOM : Wie het gere~1 dat u na hierdie vertrek moet 

gaan om die mense te gaan·ontmoet? Ek dink dit was a1reeds 

vroe~r gere~1, want a1 wat gebeur het daar is dat ons net (10) 

in kennis gestel was dat daar nuusmense was van oorsee, London 

wat ons moet gaan spreek hier langsaan. 

Wie het u so in kennis gestel? -- Dit is een van die twee, 

Frank of Mathison Morobe. 

Het u toe die pers te woord gestaan? -- Ja. 

En toe die personderhoud klaar was, wat het u toe gedoen? 

Ons is toe daar uitmekaar uit. 

Wat het van die pamf1et geword waaraan gewerk is? -- Die 

pamf1et sou hulle daar voorberei het en dan sou dit later 

gebring geword het. (20) 

HOF : Was dit net oorsese koerantmense, nie plaaslike koerant­

mense nie? -- Nee, daar was geen van p1aaslik nie. 

MNR. HANEKOM : Wat ...,.ras die re~1ings nadat u ui teen is, 1vie 

sou die pamflet voorberei en druk? -- Dit was oorgelaat in die 

hande van die UDF. 

Het u ooi t op 'n later stadium die pamflet te siene gekry? 

Ek het net gehoor dat die pamf1ette daar gekom het, maar 

ek het dit nie gesien nie. 

Ek wi1 aan u 'n pamf1et toon, dit is BEWYSSTUK ANl5(3). 

U Edele sal sien op die afdruk is agter 'n Engelse verta1ing. ( 30) 

Ek het dit met My Geleerde Vriende bespreek. Hul1e se daar 
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is een of twee woorde waarmee hulle nie saamstem nie, maar 

hul1e gaan dit nie betwis nie. Hulle aanvaar hierdie vertaling. 

Het u ooit die pamf1et in die vorm waarin u dit nou sien, gesien? 

Nee. 

En as u kyk na die inhoud van die pamflet, lyk dit vir 

u bekend? Nee, ek ken nie hierdie pamf1et nie. 

As u kyk na die inhoud van die pamflet, stem dit ooreen 

met wat u die dag daar bespreek het die pamf1et moes bevat of 

nie? Die een wat ek van gepraat het, moes die inligting bevat 

het, byvoorbee1d die simpatie van die mense vir diegene (10) 

wat familielede verloor het en wat die skade gely het. Dit 

word nie hier bevat nie. 

En die res van die inhoud van die pamflet? -- Ek het 

alreeds ges§ ek ken nie hierdie pamf1et nie. 

Nee, maar ek praat van die bespreking wat die dag daar 

gevoer is oor wat die inhoud van die pamflet moet wees? -­

Nee, di t is nie hierdie pamflet nie. 

Wie het hierdie pamflet uitgereik? -- Vaal Civic Asso­

ciation. 

En die adres wat onder aangegee word waar staan "Issued (20) 

by Vaal Civic Association, P.O. Box 1980, Residensia" wie se 

adres is dit? -- As h mens nou daarna kyk, daardie 1980 wat 

daar geskryf staan as 'n posbusnommer, is 'n poskode. Daar 

is van die pamflette waar my adres gebruik was "P.O. Box 280, 

Residensia." 

tlQ.E : Het die VCA 'n a parte posbus gehad? -- Nee, hulle het my 

posbus gebruik. 

Mlffi. HANEKOM Die klein embleem op die pamf1et, is dit UDF 

se amptelike embleem? -- Ja, dit is. 

Dit was by die gebeure van 4 September. Dan slaan (30) 

ons Woensdag, 5 September, oor. Dan kom ons by Donderdag, 

. . . I 6 
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6 September 1984. Kon u op daardie dag vir Esau Raditse1a 

of Edith Lethlake in die hande kry? -- Nee, ek kon nie. 

Het u gesoek na hul1e? Ja, ek het. 

En beskuldigde nr. 17, Sam Mat1o1e?-- Ek kon hom ook nie 

kry nie. 

rN'at het u toe gedoen? -- Op die dag het ek en 'n vriend 

van my in my vriend se kar gery vanaf my woning na Esau Radit­

se1a se woning toe. Toe ons daar kom, was daar niemand tuis 

nie. Die mense daar in die nabyheid het soos vo1g ••• (Mnr. 

Hanekom kom tussenbei) (10) 

Ek dink nie dit is ter sake nie. Wat het u gedoen nadat 

u die persone nie kon opspoor nie? -- Ek het toe die UDF se 

kantore gebe1 en met Mathison Morobe oor die telefoon gepraat, 

waarop hy toe vir my oor die telefoon gese het dat ek nie 

bekommerd hoef te wees nie, hulle is en di t is nie 'n ding wat 

ons oor die telefoon kan bespreek nie. 

Wat bedoe1 u met hulle is? -- Dit het beteken hy weet 

waar hu11e is. 

Die hul1e verwys na die drie persone wat u genoem het, 

Esau Raditse1a, Edith Lethlake en beskuldigde nr. 17? -- (20) 

Dit is so. 

Die volgende dag, Vrydag, 7 September 1984, het u weer 

vir eerwaarde Frank Chikane - nee, ekskuus, voordat ons daarby 

kom. Het u ook die kantore van die Suid-Afrikaanse Raad van 

Kerke by Khotso House, Johannesburg besoek, op Vrydag 7 Septem-

ber 1984? -- Ja. 

Wat was die doe1 van die besoek? -- Dit was om biskop 

Desmond Tutu te gaan sien om hulp te bespreek met betrekking 

tot die persone wat hulle familie1ede ver1oor het. (Dit is 

dubbe1sinnig. Dit kan beteken dat hu11e oor1ede is of (30) 

vermis word) In hierdie geva1 praat ek van oor1ede fami1ie1ede. 
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Het u dit gedoen in u hoedanigheid as voorsitter van 

VCA? -- Ja, dit is so en nog 'n ding, die tweede rede is dat 

by die SACC om mense te kan help, moet dit nie gebeur byvoor­

beeld dat mense op enkele dae kom nie. Dit word verwag dat 

predikante daar moet kom en die saak stel, dan sal hulle in 

staat wees om daardie hulp te verleen. 

Het u dieselfde dag, Vrydag, 7 September 1984 ook weer 

na die kantoor van ee~Naarde Frank Chikane gegaan?-- Ja, dit 

is so. 

Het u ander mense van die Vaal Driehoek aangetref daar (10) 

in sy kantoor? -- Ja. 

Wie was dit? -- Mnr. Mokoena van Evaton Ratepayersi 

Association. 

Beskuldigde nr. 6? -- Ja. Mnr. Sotsu van Vanderbijlpark. 

Asook die lid van Zone 7 wat ek alreeds gister ges~ het ek sy 

naam vergeet. 

Is di t 'n beskuldigde? Hier is drie beskuldigdes nie in 

die hof nie. Nee, die een wat ek van praat is hierso. 

Wie is dit? -- Dit is hierdie een. 

Beskuldigde nr. 9. En nog 'n ander een van Vander- (20) 

bijlpark waarvan ek ook nie die naam ken nie. Hulle het in 

die persoon se voertuig gery. 

Afgesien van eerwaarde Chikane was daar ander L~F beamptes 

teenwoordig? -- As ek nog reg onthou Mathison Morobe was teen­

woordig en nog 'n j ong man wat werksaam is by UDF se kant ore. 

Hy is lank en skraal. 

Het u die dag vir Esau Raditsela gesien? -- Ja, hy en 

Sam Matlole was ook daar teenwoordig. 

Wat het daar gebeur? -- Daar het 'n probleempie opgeduik 

terwyl ons daar was, want mnr. Sots~ en Esau Raditsela het (30) 

ons begin inlig dat hulle tevrede is oor my nie. As ek sy 
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woorde moet aanhaal "Hulle is die mense wat die hele ding 

begin het." 

Verwysende na wat? -- Maar ek is nou heelwat hoog in hier-

die ding. Op hierdie stadium het hy gepraat van die onluste • .. 
ASSESSOR (MNR. KRUGEL) . Ekskuus tog, wie se woorde was dit? . 
-- Dit is Sotsu se woorde. Hulle ontevredenheid oor my was 

dat hulle my beskuldig het daarvan dat ek 'n privaat of 'n 

geheime komitee gestig het wat nou tans besig is om toesig 

te hou oor die gebeurtenisse in die Vaal. Toe hulle daarvan 

gepraat het, het hulle verwys na die komitee wat ek gehad (10) 

het van predikante in die Vaal, na aanleiding waarvan ek toe 

aan hulle verduidelik het dat di t nie 'n geheim is dat ek 'n 

komitee het van predikante wat toesig hou oor die hulp wat 

verleen word aan mense wat dit nodig het nie. Ek het toe 

verder aan hulle ges~ ek het probeer om die predikante bymekaar 

te kry sodat ons daarin kan slaag om die gemeenskap te help. 

Buiten dit is my ander moeilikheid dat ek nie ander lede van 

die VCA ontmoet nie dat ons dinge kan bespreek om 'n ui tweg 

te kry. Dit was om daardie rede dat ek die besluit geneem 

het om predikante bymekaar te kry dat ons kan sien wat ons (20) 

kan doen. Daardie gesprek het 'n hele ruk geduur terwyl hulle 

my beskuldig het daarvan. 

HCF : Kan ek net duidelikheid kry oor die gesprek. Het Sotsu 

ges~ dat hulle onluste begin het of het Sotsu ges~ dat hulle 

die VCA begin het? -- Wat hy ges~ het was dat al die gebeurte-

nisse wat plaasgevind het in die Vaal, hulle is die mense wat 

dit begin het. 

Verwysende na wie·? Die hulle is nou verwysende na wie? 

Ek weet nie wie hy bedoel het toe hy gese het hulle nie, 

want hy het nie 'n organisasie genoem nie, maar ek het hom ( 30) 

verstaan dat hy bedoel hy en ander persone het dit begin. 
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Hy het toe ook verder aangedui dat ek nie eers teenwoordig 

was by die vergaderings nie. Hierdie gesprek was toe tot 

bedaring gebring deur mnr. Mokoena. 

Watter nommer is mnr. Mokoena? Is hy 'n beskuldigde of 

iemand ~ders? -- Ja, hy is een van die beskuldigdes. 

~~. HANEKOM : Beskuldigde nr. 6. -- Deur te s~ dit is al 

lank dat hy opgemerk het dat daar nie 'n goeie samewerking 

is in die VCA nie. Hy het toe voorgestel dat ons bymekaar 

moet kom in 'n vergadering "to set our house in order." Daarna 

111as daar toe besluit dat o:P die 9de 'n vergadering gehou (10) 

moet word, die Sondag. Hierdie vergadering moes gehou word 

by die Roomse Kerk te Small Farms. Daar was toe 'n versoek 

gerig aan UDF om ons met die pamflette te help. Daarna is 

ons toe uitmekaar. 

Ret UDF ingestem om te help met die pamflette? -- Ja. 

Ek toon aan u 'n pamflet. Di t is BEWYSSTUK ANl5 ( 7). Is 

dit die pamflet? Ja. 

U Edele, agter op u afdruk is daar 'n vertaling. My 

Geleerde Vriende het 'n paar wysigings aangebring waarop ons 

nou ooreenkom. Net twee aspekte op die pamflet. Daar is 'n( 20) 

punt 3 op die pamflet, wat vertaal word as "To stop the Lekoa 

Town Council to function in the Vaal Triangle." Wanneer is 

di t beslui t dat di t 'n deel van die inhoud moes wees van die 

pamflet? -- Dit is op die stadium toe ons ooreengekom het oor 

hierdie pamflet. 

En van die partye wat teenwoordig was, wie se voorstel 

was di t ge-v;ees? -- Ek het vroe~r in my getuienis ges~ dat 

die pamflette se re~lings oorgelaat was aan die hande van 

Edith Lethlake en Sam Matlole. 

Beskuldigde nr. 17. Was dit ook die standpunt van (30) 

die Vaal Civic Association? -- Ja, want dit was eintlik die 

. . . I oproep 
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oproep van die gemeenskap dat hulle nie die raadslede soek nie. 

Die vierde punt wat vertaal word is "To request the 

government not to interfere in Evaton 1 s affairs." Was dit 

ook die standpunt van die VCA? Ja, dit is so, want ons het 

hierdie probleem dat die regering wil die mense van Evaton 

se "freehold rights" terugvat of terugkry, van hulle af. Nog 

'n ding is, mense van Eva ton wat op sy eie standplaas bly, 

moet nog vir 'n permit betaal. Met ander woorde, op j ou eie 

plek, moet jy nog 'n permit kry om daarop te bly. Wat dan 'n 

aanduiding was dat indien 'n persoon versuim het om di t te (10) 

betaal, sal hulle jou uit jou eie plek kom uitjaag. 

En is dit in die verband dat die tweede punt daar is vra 

vir die "abolishing of permits"? -- Ja, dit is so. 

Ek sien onder aan die pamflet staan hy is uitgegee deur 

Evaton Rate Payers' Association? -- Dit is so. 

Terwyl die inhoud van die pamflet daarop dui dat dit die 

Vaal Civic Association se pamflet is. Kan u net dit verdu.ide­

lik? -- Daar was 'n fout gewees. Hulle moes daar gespesifi­

seer het dat die inhoud van die pamflet die gedagtes was van 

Evaton Rate Payers' Association en Vaal Civic Association.(20) 

HOF : En dit is u posbus? -- Ja, dit is myne. 

Was ook verbonde aan die Evaton Rate Payers' Association? 

Ek was nie 'n lid daarvan nie, maar ek was 'n mens w9.t te 

doene gehad het daarmee in die sin dat ek 'n inwoner is van 

Evaton en die Rate Payers' Association het te doene met die 

probleme wat ontstaan het te Evaton. 

MNR" HANEKOM Om terug te keer dan na dieqyeenkoms daar op 

7 September waar die pamflet bespreek is •.. (Hof kom tussenbei) 

HOF : Is ons by die 7de of die 9de? 

MNR. HANEKOM : Die 7de waar die pamflet bespreek is. (30) 

Nadat u uiteen is, wat het van beskuldigde nr. 17 en Esau 

... I Raditsela 
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Raditse1a geword? -- Ons het vertrek van Braamfontein af na 

Khotso House, naamlik ekself, Esau Raditsela, Sam Matlole, 

Mokoena en Mathison Morobe in Mathison Morobe se kar. ~~thi­

son is die persoon wat iets te doene gehad het daar n Khotso 

House. Met ons aankoms te Khotso House het hy alleen, Mathi­

son Morobe, die gebou ingegaan. Toe hy teruggekeer het, het 

hy versoek dat ek en Mokoena moet daar agterbly, dit wil s~ 

daar buite. Hy sal binnekort terug wees. Hy gaan iewers 

heen. 

Beskuldigde nr. 6. -- Dit is toe wat hy vir Sam Matlole(lO) 

en Esau Raditse1a weggebring het. 

Beskuldigde nr. 17. Het u geweet waarheen hy hulle geneem 

het? -- Nee, ons het nie geweet nie. Ons wou graag geweet 

het waarnatoe word hulle geneem, maar hy het beslis geweier 

om vir ons te s~. 

Het una daardie dag weer vir Esau Raditsela en beskul­

digde nr. 17 gesien? -- Nee. 

Dit was Vrydag, 7 September. Die volgende dag, 8 Septem-

ber 1984, het Mathison Morobe vir u gekontak? 

gedurende die aand van 8 September? -- Ja. 

Het hy 'n versoek aan u gerig? 

HOF Telefonies? 

Dit was 

MNR. HANEKOM : 

soonlik daar. 

Het hy u persoonlik gesien? -- Hy was per-

Het hy 'n versoek aan u gerig? -- Hy het my kom s@ dat 

(20) 

die pamflette wat ons gesoek het nou gereed is, ons moet dit 

aan kry. 

Is dit verwysende na hierdie pamflet wat ek aan u getoon 

het BEWYSSTUK AN15(7)? Dit is die 1aaste een wat ek aan u 

getoon het? -- Ja, dit is. (30) 

EQE Wie is eintlik Mathison Morobe? Wat werk hy? -- Hy is 
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'n lid van UDF. 

Op die bestuur? -- Ja. 

M1m. HA1lliKOM : Hy het ges~ die pamflette is gereed. Wat het 

u toe gedoen? -- Ons is saam met hom weg in sy voertuig om 'n 

sekere persoon te gaan ontmoet op die Golden Highway. Die 

persoon moes die goed afgelewer het. By die punt waar hulle 

'n afspraak gemaak het dat hulle mekaar sal ontmoet, het ons 

nie die persoon daar gekry ni~, maar terwyl ons nog so aangery 

het op die Golden Highway het ons die voertuig opgemerk waar 

die persoon toe gewag het. Met ons aankoms daar het hy, (10) 

Morobe, uitgeklim om met daardie persoon te gaan praat, terwyl 

ek in die voertuig agtergebly het. Dit was in die nag gewees 

en dit was danker, maar as gevolg van die lig wat geskyn het 

toe die voertuig se deur oopgemaak is of toe die lig in die 

voertuig aangegaan het, was al wat ek kon sien dat di t 'n 

Blankedame was wat in die voertuig was. Wie sy was, kan 

ek nie se nie. Op hierdie stadium het Mathison toe dose uit 

die voertuig gehaal wat die pamflette bevat het en dit in sy 

voertuig gaan plaas, waarvandaan ons toe verder gery het na 

Zone 3 toe. Dit is by die waning van Bavumile Vilakazi. (20) 

Beskuldigde nr. 10. Het u die pamflette daar afgegee? -­

Ons het die pamflette daar uitgehaal en nagegaan. 

BEWYSSTUK AN15(7)? -- Ja, dit was die pamflette. Daar 

was toe 'n probleem gewees, want hierdie yergadering was eintlik 

gere~l vir die 9de by die Rooms-Katolieke Kerk, Small Farms. 

Na ons daardie ooreenkoms gemaak het, het sekere dinge plaas­

gevind wat dan veroorsaak het dat daar veranderings moet wees. 

Om dit kart te maak, het die vergadering wat geadverteer 

was op die pamflette toe nie plaasgevind op 9 September nie? 

-- Di t is korrek. Daar was nie 'n vergadering nie. (30) 

tlQK Was beskuldigde nr. 10 tuis toe julle die pamflette 

.•. / uitgesorteer 
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uitgesorteer het? -- Ja, hy was. 

Het hy gehelp? -- Ons het dit bespreek oor hierdie pamflette 

en die vergadering wat ons nou sien nie gehou sal word nie. 

MNR. HANEKOM : Hoeveel pamflette was daar ongeveer? -- Daar 

was baie gewees, omtrent tienduisend. 

U Edele, die sluit eintlik die getuienis van hierdie 

getuie af. Daar is net 'n paar losstaande aspekte wat ek nog 

wil opklaar. Ek vlil begin met BEWYSSTUK 0 ( 3) wat netnou ter 

sprake was. Wie se handtekening verskyn onder aan die verslag 

wat gemerk is 0(3)? -- Dit is my handtekening. (10) 

Was di t ook 'n verslag wat gerig is aan die algemene 

raadsvergadering van die UDF? -- Ja, dit is so. 

In paragraaf 3 van die verslag skryf u "Zone 12, Sebokeng, 

a working committee of seven members is busy mobilising in 

this area and expect to form and elect an area committee 

ivi thin the next three months." Wat bedoel u met die "mobilising"? 

-- "Mobilising - it is setting into motion." Die geval dat 

daar gewerk word om die komitee te kan kies. 

Dan die eerste paragraaf op die tweede bladsy s~ u "An 

appeal is therefore made to the UDFto help orientate these (20) 

committees in order to tackle school methods effectively." 

Dit verwys na "Parentsv Action Committee" op die vorige bladsy? 

Nou se u daar word 'n beroep op UDF "to help orientate these 

committees." Wat bedoel u daarmee? Hoe moes UDF help? --

Dit is omdat daar baie probleme was wat van die skole af 

eintlik opgeduik het, as gevolg waarvan die ouers toe bymekaar 

gekom het om hierdie probleme opgelos te kry. 'n Mens vind 

di t baie moeilik as 'n persoon nou begin om probleme op te 

los en die persoon verstaan nie wat dit eintlik behels nie. 

Dit was om daardie rede dat ons gesoek het na persone met (30) 

n verstandhouding van wat gebeur het om hierdie te kom help • 

... I Byvoorbeeld 
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Byvoorbeeld 'n mens soos Curtis Nkondo, want hy was betrokke 

gewees met die onderwys vir 'n goeie lang tyd. 

In sy hoedanigheid as 'n UDF persoon? -- Nee, voor die 

bestaan van die UI,F. "He was in fact a school principal for 

some time." 

As ek my reg herinner het u reeds getuig dat hy die porte­

feulje eintlik of die amp wat hy by UDF beklee het was in die 

onderwysrigting. Ek bedoel dit in daardie rigting? -- Ja, 

dit is so. 

Dan die laaste paragraaf bedank u lede van UDF "for (10) 

their help from time to time, especially Comrade Curtis Nkondo 

who was an inspiration to the Vaal Civic Association." Wat 

se spesifieke hulp het mnr. Nkondo verleen? -- As u terugkyk 

na my getuienis aan die begin, het ek ges@ met die stigting 

of die begin van die Vaal Civic Association, was dit met die 

hu~p van die lede van die Civic Association van Soweto en 

UDF. Selfs daar het ek ges@ in my getuienis mnr. Nkondo het 

daar met hulp uitgekom waar hy toe gedagtes vorendag gebring 

het oor sekere aspekte. Dit was om daardie rede dan dat Vaal 

Civic Association besluit het om vir hom dankie te se vir (20) 

die hulp wat hy verleen het. 

Dan sluit u die verslag af met "We hope for real mobili­

sation and success in the new year." Kan u net verduidelik 

wat bedoel word met "real mobilisation"? -- Ek het dit in die­

selfde konteks gebruik soos ek dit nou net verduidelik het. 

Dan is daar so 'n slagspreuk onder u handtekening 11 The 

struggle continues". Waarna verwys dit? -- Dit is net woorde 

vir aanmoediging dat ons nag besig is om aan te gaan met die 

bakleiery vir ons regte. 

Ek gaan nou verwys na BEWYSSTUKKE N(l) TOT N(4). Ek (30) 

toon aan die getuie die oorspronklike. Bo-op die eerste 

... I dokument 
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dokument !\f(l) verskyn 'n handtekening. Is di t u handtekening? 

Ja. 

Is dit korrek dat hierdie dokumente N(l) tot en met N(4) 

is in u besit gevind? -- Ja. 

Dan as ons kyk na die eerste dokument N(l), is 'n brief 

van die United Democratic Front aan die Sekretaris van die 

VCA. Dan word daar so in die middel van die briefie geskryf 

"Please ensure that your delegates are armed with a mandate 

on this issue." Is dit die mandaat oor die Indi~rverkiesings 

wat ons reeds ingehandig het? -- Ja, dit is so. 

Die tweede dokument wat gemerk is N(2), wat is dit? 

Dit is die notule van die General Council Meeting. 

Notule van die UDF General Council Meeting wat gehou 

was 10 Desember 1983? -- Ja. 

(10) 

En bo-aan die eerste item wat s~ wie teenwoordig was, is 

u organisasie se naam Vaal Civic Association. Is dit reg? 

Ja, dit is reg. 

Dan die derde dokument N(3) s~ di t is 'n "Secretarial 

report to the general council meeting held on 10 December 

1983". Hoe het hierdie verslag in u besit gekom? --Die (20) 

UDF het di t vir ons gestuur. Byvoorbeeld daar is 'n notule 

van die Council's Meeting hierso. Na elke vergadering het 

die UDF dit vir ons gestuur. 

Op baldsy 2 van die sekretari~le verslag by paragraaf 8 

onder die opskrif "Reports from Affiliates" staan "DESCOM 

has assisted the Vaal Civic Association to trace its members 

who were arrested on voting day." Wie is DESCOM? Ek kan 

nie onthou watter organisasie is hierdie een nie. 

Ek dink nie dit sal betwis word nie. Dit is die Detainees 

Support Committee. Hoe het hulle u organisasie, Vaal (30) 

Civic Association gehelp? -- Ek dra geen kennis daarvan nie • 

... I Dan 
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Dan net die volgende sin se "They have also had discussions 

on a reformed strategy." Kan u dit net opklaar. Was daar­

beteken dit dat daar samesprekings was tussen u vereniging 

en DESCOM? -- Soos ek alreeds gese het, ek dra geen kennis 

van dit nie. 

Dan die vierde doku.ment gemerk N(4). Di t is 'n persver­

klaring van die UDF Transvaal gedateer 12 Desember 1983. 

Hoe het dit in u besit gekom? Ek sal nie weet wanneer ek 

dit ontvang het nie, maar dit is een van die dokumente wat 

gestuur was deur UTIF. (10) 

As aanhangsel tot die persverklaring is daar 'n statistiek 

wat getitel is UDF Statistics oor die verkiesings en op bladsy 

2 van die statistiek heel bo aan is Evaton. Tiaar word syfers 

gegee van die bevolking van Evaton, mense op die kieserslys, 

mense wat gestem het ensovoorts. Sien u dit? Ja. 

Weet u hoe UDF hierdie syfers bekom het? Nee, ek weet 

nie. 

Het u vereniging, die Vaal Civic Association, op enige 

stadium sodanige statistiek verskaf aan UTIF? -- Nee, ek dra 

geen kennis daarvan nie. (20) 

Dan 'n ander aspek, na die onluste wat 3 September 1984 

begin het in die Vaal Driehoek, het u 'n hele reeks begrafnisse 

gehou van mense wat gesterf het? -- Ja. 

Kan u onthou dat u op 23 September 1984 ene Joseph Sithole 

se begrafnisdiens waargeneem het? -- Dit is so, ja. 

By so 'n begrafnis verstaan ek is daar 'n per soon in beheer. 

'n Mens kan di t by gebrek aan 'n beter woord, 'n seremoniemeester 

noem. Is dit so? -- Ja, dit is so. 

Wie was dit by daardie begrafnis? -- Mnr. Mokoena. 

Is dit beskuldigde nr. 6? -- Dit is ,reg. (30) 

Was beskuldigde nr. 5, Gcina Malindi ook by die begrafnis? 

... I Ja 
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Ja, hy was. 

Het hy enige rol vervul daar? -- Hy was teenwoordig, 

maar ek kan nie onthou of daar enige toespraak deur hom gemaak 

is nie. 

Weet u of, terwyl ons by beskuldigde nr. 5 is, hy vir 

Esau Raditsela geken het? -- Ja. 

Wat weet u daarvan?-- Ek ken vir Gcina Malindi vir 'n 

goeie lang tyd. Vir 'n geruime tyd was ek daarvan bewus dat 

hy aan Esau bekend is en dat Esau ook aan hom bekend was. 

Verder is hy aan my bekend as 'n lid van COSAS. (10) 

As u die verhouding tussen hom en Esau Raditsela moet 

beskryf, sal u s~ hulle is net kennisse of sal u dit sterker 

as dit stel? -- Ek sal nie weet hoe goed hulls mekaar ken nie. 

Al wat ek kan se is, ek weet hulls ken mekaar. 

Beskuldigde nr. l, het u hom gesien gesien op die begraf­

nis van Joseph Sithole? -- Ja, ek het. 

Het hy enige rol vervul daar? 

gemaak by die begrafnis. 

Hy het 'n toespraak 

Kan u net in hooftrekke se waaroor sy toespraak gehandel 

het? -- Ek verstaan nie wat u wil weet van my nie, want (20) 

ek was by 'n begrafnis gewees. Di t is 'n algemene saak dat 

iemand gepraat het daar. Hierdie begrafnis, die mense wat 

dit bygewoon het se gevoelens was baie kNaai gevoelens gewees. 

Hulle was hoogs ontsteld en toe hy die mense daar toegespreek 

het by die begrafnis, was sy woorde tot 'n mate so gebruik 

dat die mense meer kwade gevoelens gehad het oor die hele 

aangeleentheid totdat ek gevoel het dat die seremoniemeester 

hom moet stop op 'n stadium. 

Wat het u toe gedoen? Het u toe met die seremoniemeester 

gepraat? -- Ja, ek het met hom gepraat en hom gevra om die (30) 

spreker te stop. 
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Dit was beskuldigde nr. 6 met wie u gepraat het, as 

seremoniemeester? -- Ja. 

Het hy toe vir beskuldigde nr. 1 gestop? -- Ja, dit is so. 

HOF Laat ons nou net duidelikheid kry. As u s~ dat hy die 

mense se gevoelens kwater gemaak het, was die mense treurig 

of was die mense woedend? -- Die mense was woedend gewees. 

Vir wie? -- Die rede daarvoor was was dat die begrafnis 

wat ons daar bygewoon het, was 'n baie slegte ding wat plaas­

gevind het, die manier waarop hierdie persoon sy lewe verloor 

het. (10) 

MNR. HANEKOM Beskuldigde nr. 17 wat nou nie hier is nie, 

Sam Matlole, is hy 'n lid van enige gebiedskomi tee van VCA? -­

Ja, hy was baan my bekend as 'n lid van die komi tee van Zone 7. 

CROSS-EXAMINATION BY MR CHASKALSON I am not quite sure how 

to address you. Do I call you Reverend McCamel or Mr McCamel 

or Father McCamel? -- Father McCamel. 

Father McCamel, I would like to know a little bit more 

about your own background. -- I am a reverend. 

How old a man are you? -- I am now 42. 

You are the priest of a church in the Vaal Triangle? (20) 

That is so. 

COURT : Does one call you a priest? -- In Sotho we use one 

word and that is Moruti. Moruti in any other language, official 

language can mean anything, reverend or a priest or a father. 

Pastor? Pastor as well. 

MR CHASKALSON : I understand that your church has one of 

the biggest congregations in the Vaal Triangle. Is that 

correct? -- That I cannot say or confirm, but what I know is, 

my church building is the biggest in the Vaal Triangle. 

Was your father also active in the church before you? (30) 

That is so. 
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So, you really followed into the church in your father's 

footsteps? --That is so. 

Was your father's church also in the Vaal Triangle? --

Yes. 

And would it be correct to say that you are a wellknown 

man in the Vaal community? -- That is so. 

I believe that you told His Lordship on Monday that you 

are not associated with the ANC? That is so. 

Does that mean that you had no association whatsoever 

with the ANC? -- That is so. (10) 

And I think you also told His Lordship that you are not 

associated with the PAC? -- That is so. 

Does that mean that you had no association whatsoever 

with it? -- That is so. 

And I believe you told His Lordship that you are not a 

member of AZAPO? -- Yes. 

And does that also mean that you have had no association 

whatever with it? -- That is so. 

What about the South African Communist Party? Have you 

ever been a member of the Communist Party? -- No, I was never(20) 

one. 

You have had no association whatever withthe Communist 

Party? -- No. 

As a churchman, what is your attitude to communism? -- As 

a churchman I do not have anything in common with them. 

If it were to be said by anybody that when you joined 

the Vaal Civic Association you intended to further the objects 

of the South AfTican Communist Party, what would you say to 

that? -- I will deny that. 

If anybody were to make such an allegation, would it (30) 

be devoid of truth? -- That is so. 
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If it were to be said by anybody that you joined the 

Vaal Civic Association in order to be of assistance to the 

ANC, what would you say about that? -- I will deny that. 

And if anybody were to make such an allegation, would 

it also be devoid of truth? -- That is so. 

If it were said that you as chairman of the VCA conspired 

with the African National Congress and the South African 

Comm~~st Party to overthrow the government of South Africa 

by violence, what would you say about that? I will deny that. 

Would you regard such an allegation as being quite (10) 

ridiculous? --Yes. 

If it were to be said that you as chairman of the Vaal 

Civic Association conspired with the UDF to overthrow the 

South African government by violence, would you regard that 

equally as a ridiculous allegation? -- That person would not 

be telling any truth. 

What is your own personal attitude to achieving political 

objectives by violent means? -- I do not go accord with any 

violenceo 

Can we accept then that when you joined the Vaal Civic (2 ) 

Association you did not do so in order to promote violence? 

That is true. 

And that remained your attitude throughout the whole period 

that you were associated with the Vaal Civic Association? 

That is so. 

You have made no mention in your evidence of it ever 

having been suggested to you at any meeting that you attended 

that the Vaal Civic Association should promote or encourage 

violence? -- In no meeting which I ever attended was a mention 

made of any violence. (30) 

Nobody ever suggested in your presence that the Vaal 

... I Civic 
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Civic Association members should endeavour to promote revo­

lution? -- That is so. 

None of these speakers at the mass meetings which you 

attended ever made such a statement in your presence? -- None. 

I understand that you cannot remember everything that 

was said at all the meetings, but if such a thing had been 

said in your presence, is that something which you would have 

remembered? -- I believe I would, Y,es. 

If anybody were to say that Mr Shabangu, when he spoke 

at the meeting of 9 October 1983 urged the audience either (10) 

to vote or not to vote at the elections in order to promote 

a revolution, would such a statement be untruthful? -- If 

that person is saying that, then that person is not telling 

the truth. 

Was there ever any discussion at any meeting where you 

were present about the killing of Whites? -- It never ever 

was mentioned. 

If such a statement had been made by any speaker in your 

presence, is that something to which you would have reacted? 

-- I would have reacted to that in stopping that person to (20) 

speak further. 

If anybody were to say that Mr Curtis Nkondo stated at 

a mass meeting or at any meeting that Whites should be used 

to kill Whites and that you were present whe~ that was said, 

would that be untruthful? -- That is not true. 

Was there ever any discussion at any meeting of the 

Vaal Civic Association where you were present about making 

preparations for the time when all hell will break loose in 

South Africa? -- I do not know about that one. 

Was it never suggested then in your presence that the (30) 

Vaal Civic Association should mobilise and politisise people 

I to 
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to be ready for the time when all hell will break loose in 

South Africa? -- No, not that I know of. 

If it were suggested that Mr Esau Raditsela made such 

a statement in your presence, would that be untruthful? -­

Then that person is telling a lie. 

WITNESS STANDS DOWN. 

COURT ADJOURNS UNTIL 14h00. 
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COURT RESUMES AT 14h00. 

LORD ELDORADO RIGHTEOUSNESS McCAMEL: d.s.s. (Through Interpreter) 

MR CHASKALSON; My Lord I am glad to inform Your Lordship that 

accused no. 4, Mr More, and accused no. 8, Mr Nkopane, are back 

in court. 

COURT: Welcome back. 

MR CHASKALSON: We have heard, we understand that the doctors 

who are treating accused no. 17, Mr Sam Matlole, that the 

doctors have advised that he should be out of hospital by the 

end of the week. So he shall be back, if not by Friday (10) 

we would expect by the beginning of next week. 

FURTHER CROSS-EXAMINATION BY MR CHASKALSON: Now Father McCamel 

would it be correct to say that as far as you were concerned 

there was never any suggestion that the policy of the UDF was 

to overthrow the government by violence? -- No it was never 

said. 

Was any such suggestion ever made at any UDF council 

meeting that you attended? -- No. 

Or at any VCA meeting that you attended? -- No. 

Or in any VCA document that you ever saw? No. ( 20) 

Or in any UDF document that you ever saw? No. 

Or in any discussions that you ever had with VCA members 

or UDF officials? -- No. 

Was there ever any discussion at any VCA meeting or UDF 

meeting that you attended that members of the VCA or UDF 

affiliates should be trained in the use of hand grenades and 

explosives? -- No. 

As I understand your evidence that would have been quite 

contrary to the non-violent policy of the UDF and the VCA? 

That is so. 

Are you yourself aware of any such training ever having 

been I . .... 

(30) 
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been given by the ANC to VCA members of UDF officials? No. 

Or to members of any other UDF affiliates? -- Not at all. 

To your knowledge Father McCamel did the ANC ever give 

financial assistance to the VCA? -- No it never. 

Did it ever give advice to the VCA? -- No. 

Did it ever give instructions to the VCA? -- Not at all. 

Did it ever provide pamphlets or publications to the VCA? 

No. 

Was there ever any communication of whatever nature, of 

any nature whatsoever between the ANC and the VCA? -- No not(10) 

at all. 

Did anybody ever suggest to you that the ANC was giving 

financial assistance to the UDF? -- No. 

Or that it was giving instructions to the UDF? -- Not 

at all. 

Or that it was providing pamphlets and publications to 

the UDF? -- No. 

To your knowledge Father McCamel did the VCA or VCA mem­

bers ever provide hiding places for ANC members in South 

Africa? -- No it never did that. (20) 

You have described to us in your evidence how the VCA was 

established in October of 1983. --That is so. 

And I think you told us that a number of mass meetings 

were held by the VCA? -- That is so. 

And that a number of house meetings were held by the VCA 

to try and promote membership and activity in its affairs? 

That is so. 

And I think you told us about decisions to issue pamphlets 

and to try and recruit members? That is so. 

If it were to be suggested Father McCamel that all (30) 

this was done for the purpose of stirring up people in the 

Vaal/ ..... 
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Vaal Triangle to commit murder and violence what would you say 

to that? -- I will dispute that because it will not be true. 

Now Father McCamel the VCA was established on 9 October 

1983? --That is so. 

Now it is correct, is it not that that was at the time 

of the Referendum amongst White voters to deal with whether 

or not a new form of parliament should be introduced? -- That 

is so. 

Do you know that the Referendum was to be held in November 

of 1983? Yes. (1q) 

And the Referendum was really to ascertain whether or not 

support should be given to what has since become known as 

the Tricameral Parliament? -- That is so. 

That parliament was to make provision for representation~ 

by Whites, by Coloureds and by Indians? That is so. 

And it was a parliament from which Blacks were to be 

excluded? -- That is so. 

Would it be correct to say that when this became known, 

this proposal became known, it was widely seen by people 

within the Black community as a catastrophe? -- That is so. (2~) 

And there was much written about it in the papers at the 

time? -- That is so. 

Did you follow the debate in the papers? -- Yes I did. 

I think it was a time of political ferment in this 

country because there was a great deal of dissension though-

out the country on this proposal? Yes. 

Would it be correct to say that at that time there was 

newspaper debate referring to attitudes of members of the 

White community who saw such a move as a surrendering of 

White power and something which was to be avoided? -- Yes. (30) 

And right across the board, through all racial groups, 

there/ ..... 
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there were differences of opinion being expressed? -- That is 

so. 

But within the Black community would it be correct to say 

that there was almost unanimity that this would be a disaster? 

Yes. 

There was indeed a great deal of anger about it? -- Yes. 

And this anger was expressed by Homeland leaders such as 

Chief Buthelezi and others? -- Yes. 

By leaders of civic associations such as Doctor Motlana 

and others? -- That is so. (10) 

By religious leaders from within the Black community? 

Yes. 

And by a number of prominent people within the Black 

community? -- That is so. 

My Lord I am sorry to interrupt but could accused no. 14 

be excused as a matter of urgency? 

COURT: Yes. 

MR CHASKALSON: Do you know that Chief Buthelezi described this 

as an act of aggression against the Black community? -- That 

is so. 

Now was it not about this time when these proposals for 

the new Constitution were being debated that the so-called 

Koornhof Bills were published? -- That is during that time. 

COURT: What do you understand under the Koornhof Bills? -­

That is the bill of the Black Local Authorities. 

( 20) 

MR CHASKALSON: Do you remember any other Bills associated with 

the Black Local Authorities, was there anything about influx 

control at that time? -- I remember this one of the Black 

Local Authorities Act. 

Yes. Well I w0uld like to put it to you that there (30) 

were in fact three bills which were published. If you do 

not/ ..... . 
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not recollect say so, if you do recollect say so. The one bill 

dealt with Black Local Authorities, one bill dealt with influx 

control and one bill dealt with community development? -- I 

do not remember the others except the Black Local Authorities. 

Yes. Well let us deal with the Black Local Authorities 

Bill because I think that is the one which is important for 

our purposes. Was the Black Local Authorities Bill put forward 

as providing a new method for political participation by 

Black persons? -- That is correct, yes when it was brought 

forward it was being said that it is a new system which will(10) 

then be used in respect of the community councillors. 

And was that what was in fact being offered to the Black 

community in place of parliamentary representation? -- That 

is so. 

Now at that time Father McCamel did the Black community 

have grievances in relation to the laws of South Africa? -­

Yes. 

I would just like to ask you to comment on some of the 

laws and just tell us whether or not they constituted a 

grievance to begin with. First of all the pass laws? (20) 

Yes the pass laws in fact caused more grievances, especially 

a serious one, to Black people in the sense that it deprived 

a Black man the freedom of movement to go and work wherever 

he wanted to because of these pass laws. 

Did it also separate families? -- Yes. 

The laws dealing with education? -- The same applies to 

that one because of the kind of education which was chosen for 

Black people which was inferior. If the education was equal 

there would have been no problems whatsoever. 

The laws dealing with land ownership? -- That also (30) 

created problems in the sense that Black people were not 

permitted/ ..... 
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permitted to own land on the country of their own. 

The laws dealing with the loss of citizenship? -- That 

one also created problems in the same fashion as the others. 

For instance by being refused a citizenship of a place where 

you were born, in other words that simply is tantamount to 

saying you are stateless. 

Well I do not want to go down through a list of all the 

grievances with you Father McCamel but could I just finally 

talk about the laws which excluded Blacks from the right to 

vote for parliament. --That one is very bad. Because this(10) 

is our land. It being our land we are not permitted to have 

a say about the ruling of our land. 

If you had a say might some of these laws be changed? -­

I beg your pardon? 

If you had a say might some of these laws which you have 

talked about be changed? -- Yes it was going to be changed. 

Now these grievances, and I am not suggesting they were 

the only grievances, did they weigh heavily on the Black 

community? ~- That is so. 

I think you told us that the Black community had no (20) 

say over the passing of these laws or of changing of these 

laws? -- That is so. 

Now it is correct, is it not, that town councillors 

elected to Black Local Authorities would have no power to 

alter any of these laws? -- They do not have the power. 

And was this one of the reasons why it was said that the 

Black town councils will be powerless to do anything about the 

grievances of the Black community? -- That is so. 

I think you have told us already that Black persons were 

not allowed to own property in urban areas in South Africa?(30) 

-- Yes. 

And/ ..... 
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And there was in fact at that time very little business 

development in Black townships in South Africa? -- That is so. 

And so these Black Local Authorities, if established, 

would not really have property from which they could draw a 

big rates income? -- Yes. 

Did this mean that Black town councils would, for practical 

purposes, be dependent upon the central government for their 

financial needs? -- That is so. 

At that time theTe were also in urban areas bodies known 

as Administration Boards? Yes. ( 1 0 ) 

These Administration Boards were appointed by the govern­

ment and they were not elected by the residents of the town­

ships? -- Yes. 

And the Boards had power over housing at that time? -­

That is so. 

And they als0 had power over other matters related to 

development· of townships? -- Yes. 

Did you know that the Black Local Authorities Act made 

provision for some powers of the Administration Boards to be 

allocated to town councils or to be left with Administra- (20) 

tion Boards? -- Yes I do. 

Now I would just like to examine the position as it 

existed at this time when there was protest against the new 

Black Local Authorities. The Black town councils, if estab­

lished, would have to work within the framework of laws passed 

by the central government? -- Yes. 

A government from which Black persons were excluded? --

Yes. 

And Black town councils would be dependent on government 

for money? -- Yes. 

And in some respects Black town councils might remain 

subservient/ .... 

(30) 
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subservient to Administration Boards? Yes. 

Was that why it was said that the Black town councils 

could do nothing to help the Black community? -- That is so. 

And was the boycott of the Black Local Authority elec­

tions meant to voice the strongest possible objection to this 

so-called new deal? -- Yes that is so. 

Do you remember boycotts in the past Father McCamel, 

before the time of the Black Local Authorities Act? -- Yes. 

Do you remember a boycott by the Coloured community of 

the Coloured Representative Council at a time before the (10) 

Tricameral Parliament had been established? If you do not 

remember please say so? -- Yes I do remember that one. 

And do you recollect that what happened was that as a 

result of that boycott the Coloured Representative Council 

could not function? -- Yes. 

And it was a few years after that that the Tricameral 

Parliament was introduced? -- Yes. 

And whilst the Coloured, well let me not ask you about 

that let me turn back to the Black Local Authorities Act. You 

told us that there were Administration Boards in existence (20) 

in townships, in Black townships? 

COURT: When was the name .... 

MR CHASKALSON: 1980 My Lord, I am sorry I .... 

COURT: When was the name changed? At some stage the name was 

changed to Development Board. 

MR CHASKALSON: Development Board was changed in I think 

about 19, it was in the new statute which was introduced in 

I think 1984 or 1985. 

COURT: I seem to remember that I read this board was called 

the Orange-Vaal Development Board. (30) 

MR CHASKALSON: Well My Lord I may be wrong. The name was 

changed./ ..... 
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changed. I was under the impression that it was, myself that 

it was introduced by the Community Development Act which came 

into force as the second of the Koornhof Bills, and the third 

one has never yet been passed. 

COURT: Well anyway it does not matter so very much as long 

as we know what we are talking about. 

MR CHASKALSON: Yes. I am not sure My Lord, I may have been 

using the wrong terminology, but you understand what I mean 

by Administration Boards? -- Yes I do. 

Were they bodies which existed in Bla9k townships at (10) 

a time and used to administer the Black townships? -- That is 

so. 

They used to allocate housing? Is that correct? -- Yes. 

They used to deal with the roads, and matters like that? 

Yes. 

And they used to enforcP. influx control, the pass laws? 

Yes. 

And if the community had boycotted the elections of the 

Black Local Authorities would the Administration Boards have 

been able to continue doing the sort of things which they (20) 

had done before? -- They would have to change and devise some 

other means or find another way of doing it. 

What do you mean by that? -- They would be bound to find 

another way of doing it because the one they had brought to 

introduce would have then failed. 

Yes, and the old one, do you know that under the Black 

Local Authorities Act provision was in fact made for this to 

be done if councils refused to carry out their duty? If you 

do not know please say so. -- I do not know about that. 

But you do know that the Administration Boards still (30) 

had offices in townships? -- Yes. 

And/ ..... 
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And that the Administration Board used to carry out all 

those functions? -- Yes. 

You see really what I wanted to put to you, and perhaps 

you cannot answer the question but what I wanted to put to you 

was that there was really no chance of chaos at all if the 

Black Local Authorities failed because all the machinery to 

carry on with the administration was there and that the 

Administration Boards could be appointed to exercise those 

powers once again? Can you not deal with that question at 

all? -- I will not deal with that question. (10) 

Right. Now if I could just go back to the meeting of 

9 October, let me remind you that was the meeting where the 

Vaal Civic Association was established. That would be 9 

October 1983. Do you recollect that meeting?-- Yes I do. 

I think you told us, as far as you can recollect, what 

took place at that meeting? -- That is so. 

And as I understood your evidence you indicated that 

you were, you could not really recall everything that was 

said? -- That is so. 

Nor the order of the speakers? -- Yes. 

Nor the exact words used by the speakers? -- Yes. 

(20) 

And what you have done is to try to convey to us the 

atmosphere of the meeting and in fairly general terms what was 

said at the meetings? -- Yes. 

And you also told us that there were, in October and 

November 1983, I think two or three meetings, mass meetings 

which you attended of the Vaal Civic Association? -- That is 

so. 

Now what I want to ask you is could you have got mixed 

up at all as to what a particular speaker might have said (30) 

in the sense that you may have said for instance that Doctor 

Mot lana I . .... 
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Motlana said something when Mr Shabangu in fact said it? 

That is possible. 

Well I do not think I want to take you right through 

those meetings because there is no dispute in general terms 

as to your account of what took place. There may be differences 

as to details as to who said what. Let me go further into 

what happened at the meeting of 9 October. There was an 

election? -- Yes. 

And it is, I cannot remember whether you told us or 

whether this is what my instruction is but Mr Esau Raditsela(10) 

stood against you for the position of Chairman? -- Not from 

me. 

COURT: No, was that the position? -- No I was elected on a 

unanimous vote. 

MR CHASKALSON: You were elected on a unanimous vote. Then 

it must have been something which I found, which I have heard 

from somewhere ·else and I will come back to it to find out. 

You say that you were not opposed at that election? Yes. 

I would like you to tell me something about Mr Raditsela. 

How old a person is he? -- I do not know what his exact age (20) 

is but I estimate him in the middle 30's. 

So he would be approximately, well he is a younger man 

than you? -- Yes. 

But he is still a person whom you, as I understand your 

evidence, you have known for many years? -- Yes for quite a 

long time. 

And did you visit him before the time of the Vaal Civic 

Association? -- That is so. 

And had you been house friends, as it were, for a number 

of years before the Vaal Civic Association was established? (30) 

That is so. 

What/ ..... . 
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What did, could you tell us what Mr Raditsela's work 

was? -- I cannot remember the name of the place where he was 

employed but it had to do with workers. 

I see. 

COURT: Do you mean he was a personnel officer? -- He had to 

do about the grievances of the workers. 

Did he work for a trade union? -- I would say so yes. 

MR CHASKALSON: Does the name Industrial Aid Society mean 

anything to you? -- Yes I believe that is the place where he 

was employed. (10) 

Do you know exactly what the Industrial Aid Society did? 

Not in detail. 

I see. Alright well then I will not ask you about that. 

But I would like to ask you something now that I have been 

reminded about what you said yesterday when you gave evidence, 

when you talked about trade unions and their relationship 

with the community. Can you tell us what are the townships 

of the Vaal Triangle? -- I beg your pardon? 

What are the names of the townships in the Vaal Triangle? 

Evaton, Residensia, Sebokeng, Sharpeville, Bophelong, (20) 

Boiphatong and Zamdela. 

Is that an, is the Vaal Triangle an industrial area? 

That is so. 

And are most of the people who have work in the Vaal 

Triangle, who live in the Vaal, most of the Black community 

living in the Vaal Triangle are they employed in industry? 

The most, yes. 

The most, yes. Would it be correct to say that really 

most of the people in the Vaal Triangle, within the Black 

community are workers and not bosses, if I could use that (30) 

euphemism? 

COURT:/ ..... 
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COURT: I think that is the position all over Mr Chaskalson. 

If we all were bosses there would be no workers. -- That is 

so. 

MR CHASKALSON: But it is really a community of people who are 

employed largely in the heavy industries around the area? -­

That is so. 

Is that why you regard the intersts of the workers as 

being the same as the interests of the community? -- That is 

so. 

Perhaps while we are talking about this community you (10) 

might tell us a little bit about the times, I am talking now 

about 1983-1984. Do you know whether those were good times 

as far as economic circumstances of the people were concerned, 

whether they were bad times? -- It was a bad time because 

things were increasing. 

When you say things were increasing are you t~lking about 

prices increasing? -- I am talking in terms of the prices, yes. 

And what about unemployment? -- Most of the people were 

losing their jobs. 

Were factories closing down in the Vaal area and (20) 

laying workers off? -- I do not have evidence about the fac­

tories but what I can say is the majority of the people were 

losing employment. 

I would also like to ask you about the relationship 

between families within the community, in the, the Black 

community in the Vaal Triangle. Is there an extended family 

relationship within the Black community? 

COURT: You mean extended beyond blood lines? 

MR CHASKALSON: Well let me put it differently. If somebody 

loses a job, somebody who had a job loses a job and does (30) 

not have money who does that person, what happens to a person 

in/ ..... 
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in that position? Can they turn to other people to look 

for help? -- Yes in the sense that that person would go and 

ask the other family members to help him in finding employment. 

And what about money and food? -- If possible the rela­

tives will help that person. 

Is that, would it be fair to say that there really is 

an extended support system where people try to help each 

other within the community in such circumstances? -- That is 

true. 

So at times of unemployment is the burden then spread(10) 

throughout the whole community? -- In some cases, yes. 

Yes. You have told us, you talked about rent being an 

issue in the Vaal Triangle? Is that right? -- Yes that is so. 

Were there frequent increases of rent during the period 

1982/83/84? --Yes there were. 

And ~.,hat was the reaction of the community to these rent 

increases? -- The community was complaining about these 

increases of rent but what happened is the community coun­

cillors did not take the trouble of meeting with the resi­

dents, which is the community, to discuss that. ( 20) 

And did the grievance grow? -- That is so. 

And did it weigh heavily on the community? That is so. 

And the march which was scheduled, was it for 2 September, 

3 September? -- Yes. 

Was that to be a protest against a rent increase which 

was to take effect on 1 September? -- That is so. 

And was the idea that the community should march to 

Houtkop? -- Yes. 

To voice their protest against this rent increase? -­

That is so. 

COURT: Could I ask something. At Houtkop was there only 

the/ ..... 

(30) 
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the Administration's offices or was there also the Town 

Council's offices? -- Both, Administration and Town Counci­

llor's offices. 

So was Houtkop the actual administrative centre of the 

area? -- That is so. 

MR CHASKALSON: My Lord I am about to move to another aspect. 

COURT: Yes I would like to take the adjournment now Mr 

Chaskalson. 

MR CHASKALSON: My Lord I may need to take instructions 

tomorrow in relation to matters on which evidence was (10) 

given during the course of today on which I do not yet have 

instructions. I think I should be able to do so by 09h00 but 

if I need a little bit longer may I ask Your Lordship to delay 

the start a little. 

COURT: Yes, will you let me know. 

MR CHASKALSON: Yes. I anticipate that I will manage and we 

do have adjournments so I may be able to start and to approach 

Your Lordship during the day if I need more time. 

COURT ADJOURNS UNTIL 27 FEBRUARY 1986. 
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